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jõuab 30 arvutit
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konverentsil 
anti õnne valemeid

Prügi põletamine 
saastab sinu aiaviljad
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facebook.com/saaremaavald

5. aprillil süüdatakse EV 100 mees-
konna üleskutsel austusküünlad 
Asutavasse Kogusse kuulunud 
120 rahvasaadiku sünnikohtades. 
Saaremaa vallas on sündinud neli 
Asutava Kogu liiget: Oskar Kallas, 
Jaan Ammermann, Mihkel Neps 
ning Aleksander Velvelt.

Aprillis möödub 100 aastat Eesti 
Vabariigi esimese rahvaesinduse 
kokkutulemisest. Jüripäeval, 23. 
aprillil 1919 kogunesid Tallinnas 
Estonia majas Eesti Asutavasse 
Kogusse valitud rahvasaadikud. 
See päev on ühtlasi Eesti Riigikogu 
sünnipäev. Seda päeva on plaanis 
üle maa tähistada jüritule lähetami-
sega ööl vastu 23. aprilli, kui Paide 
vallimäel süüdatud vabadusleek 
jõuab muistse märgutule kombel 
kõigisse toonastesse maakonna-
linnadesse ja mujalegi Eestis, kaasa 

arvatud Toompeale.
Asutava Kogu valimised toi-

musid 5.–7. aprillini 1919 kõikjal 
Eestis üldise ja ühetaolise hääleõi-
guse alusel ning salajasel valimisel 
proportsionaalsuse põhimõttel. 
Valimisõigus oli mõlemast soost 
vähemalt 20-aastastel kodanikel. 
Asutav Kogu oli esimene Eesti 
rahva poolt valitud rahvaesindus. 
Tema põhiülesandeks oli põhi-
seaduse väljatöötamine ja vastu-
võtmine – ja sellega tuldi edukalt 
ka toime.

Saarlastest saadikute 
austamisüritused 5. aprillil

Eesti Tööerakonna esindaja 
Aleksander Velvelti austamisüri-
tus toimub kl 14 Sutu külas Allika 
talus. Kõne peab abivallavanem 
Kristiina Maripuu. 

Eesti Rahvaerakonna esindaja 
Oskar Kallase austamisüritus on 
kl 14 endise Kaarma õpetajate 
seminari juures, kus on ka Oskar 
Kallase mälestuskivi. 

Ülevaate Oskar Kallase elust 
ja tegevusest annab Triino Lest, 
noore Oskar Kallase sõnumist 
tänapäeva räägib Rasmus Vendel. 
Mälestusküünla süütab ja -kõne 
peab volikogu esimees Tiiu Aro. 
Vallavalitsuse nimel võtab sõna 
abivallavanem Marili Niits. 

Eesti Sotsiaaldemokraatliku 
Töölispartei esindaja Mihkel Nepsi 
austamiseks kogunetakse kl 14 
Lümanda põhikooli ette, kus tut-
vutakse kooliga, mille Neps 1907. 
aastal lõpetas. 

Rännakut juhib Urve Vakker, 
kes annab ülevaate Mihkel Nepsi 
elust ja tegevusest. Rännakuks 

tellitud bussiga (osalemise soovist 
eelnevalt teatada tel 529 2166) sõi-
detakse kl 14.20 Nepsi sünnipaika 
Kihelkonnale Tammese külla. Kl 
15.30 kuni 16.30 tutvutakse Kures-
saare Lahekülas Nepsi elupaigaga, 
mälestusi jagab Ella-Marie Aeg. 
Kl 16.45 Kudjape kalmistul Nepsi 
matmispaigas esineb sõnavõtuga 
Riigikogu liige Urve Tiidus. Kl 17 
tagasisõit Lümandasse. 

Jaan Ammermanni auks süüda-
takse küünal Aleksander Velvelti 
sünnipaigas, kuna Uuemõisa (Tu-
mala-Orissaare) vallas Saikla külas 
sündinud Ammermanni täpne 
sünnikoht pole teada. 

Austamisüritustel osalevad val-
lavalitsuse ja volikogu esindajad, 
võimalusel ka Riigikogu liikmed. 

Heli Jalakas,
kultuurinõunik

Mälestame Asutava Kogu liikmeid 

Lümanda keskusehoone 
novembris alanud re-
mont on jõudnud poole 
peale – paras aeg teha 
väike ülevaade. Maja 
peab valmis saama au-
gusti lõpuks.

Meril Kallasmaa
 

Majasisesed ehitustööd on täies 
hoos ja kui ilm läheb soojemaks, 
alustatakse ka välitöödega. Hoo-
nes meile ringkäiku tegeva SA 

Lääne-Saare Kultuurivara juhatuse 
liikme Pille Mägi sõnul ollakse 
töödega ilusasti ajagraafikus. 
„Lammutustööd on tehtud, uued 
seinad on leidnud oma õiged 
kohad ning erinevad blokid välja 
moodustunud,’’ tutvustab ta.  

Praegu käivad suures osas vii-
mistlus-, pahteldus-, ventilatsioo-
ni- ning elektritööd. Pille sõnul on 
sisekujunduse peamisteks märksõ-
nadeks rahvuslikkus ja retro ning 
väljast hakkab maja välja nägema 
nagu algusaastatel, 1980ndail – 
valge ja pastelselt  kollane. 

Kõik ruumid kasutusse
Uue nimega Lümanda Majas 

hakkavad pärast hoone valmimist 
paiknema kultuurimaja, raamatu-
kogu, koolisöökla, noortekeskus, 
jõusaal, sporditegevused, bändi-
ruum ja Lümanda kooli 1.–3. klass 
koos kodundusklassiga. Spordijuhi 

kabinetis hakkab vastu võtma ka 
kooliarst.

Kui pärast Lümanda sovhoosi 
tegevuse lõppu seisis osa ruume 
pikalt tühjana või neid kasutati 
harva, siis pärast remonti lä-
hevad kasutusse kõik ruumid. 
Peaaegu kogu maja on ümber 
planeeritud. Alumisele korrusele 
peauksest sisse tulles jääb vasa-
kut kätt raamatukogu, kus maja 
algusaastail olid arstikabinetid. 
Varem asus raamatukogu hoopis 
ülakorrusel.

Ka koolisöökla hakkab paik-
nema allkorrusel.  

Kõige vähem muudatusi tehakse 
saalis, mida hakatakse kasutama 
nii kultuurimaja saali kui ka koo-
livõimlana. Küll aga tehakse uueks 
valguse- ja helipult, mis oli pärit 
maja avamise ajast – aastast 1986. 
Olulise uue lisana on saali juurde 
planeeritud esinejate garderoo-

bid, mis Pille sõnul võimaldavad 
tulevikus kutsuda majja mängima 
professionaalset teatrit.

Sama koha peale jääb ka jõusaal.  
Teisele korrusele tulevad noor-
tekeskus ja Lümanda põhikooli 
esimesed kolm klassi. Kirjude 
PVC materjalist põrandatega koo-
litsooni (varem oli siin Lümanda 
sovhoosi kontor) hakkab pääsema 
eraldi uksest, mida varem kasu-
tasid raamatukogu külastajad. 
Selles osas on kolm klassiruumi, 
õpetajate tuba ning kodundusk-
lass. Viimane asub kunagises 
sovhoosidirektori ja hilisemas 
vallavanema kabinetis ning sel 
on ka eraldi sissepääs juhuks, kui 
kodundusklassi soovib kasutada 
näiteks noortekeskus.

Teisele korrusele tulevad ka 
valla sotsiaaltöötaja ja haldusjuhi 
kabinetid. 

Loe edasi lk 3

Avaneb projekti-
toetuste taotlusvoor 
Mittetulundustegevuse toetamise projekti-
toetuste 2019. aasta taotlusvoor on avatud 1. 
aprillist kuni 18. aprillini kell 16.00. Toetust 
antakse kogukonna ja valla arengule suunatud 
tegevuste/ürituste toetamiseks ning samuti 
teiste rahastamisallikate kaudu esitatavate pro-
jektide oma� nantseeringu katmise toetamiseks. 

Tegevused, mis toetuse abil ellu viiakse, pea-
vad toimuma valla haldusterritooriumil, olema 
suunatud valla elanikele ja/või esindama valda 
laiemale üldsusele väljaspool valla halduster-
ritooriumi.

Maksimaalne toetussumma taotluse kohta on 
3000 eurot. Ürituste läbiviimist toetatakse 85% 
projekti eelarvest ja kaasrahastatava oma� nant-
seeringu toetamise korral 85% minimaalsest 
oma� nantseeringust.  

Enne toetuse esitamist tehtud kulutused ei 
ole toetuskõlblikud. Projektitoetust antakse 
järgmistes valdkondades: kultuur;  harrastus- ja 
võistlussport; tervishoid ja sotsiaalhoolekanne, 
siseturvalisuse ja rahvatervise ennetustöö; 
haridus- ja teadustegevus; külaelu arendami-
ne; füüsilise elukeskkonna parendamine (sh 
korteriühistute-, keskkonnakaitse- ja muin-
suskaitsealane tegevus); koguduste tegevus ja 
sakraalehitiste parendamine.

Toetuste taotlejaks saavad olla kodaniku-
ühendused, kes on registreeritud ja tegutse-
vad valla haldusterritooriumil ning loetletud 
valdkondades või elukeskkonna parendamise 
või kohaliku omaalgatuse arengule kaasaaita-
misega. Toetust ei saa taotleda vallavalitsuse 
hallatavad asutused ja valla eraõiguslikud 
juriidilised isikud.

Projektitoetuse eraldamise otsustab vallava-
litsus hiljemalt kolme kuu jooksul pärast taotlu-
se saamist valdkondlike hindamiskomisjonide 
ettepanekute alusel, arvestades sealjuures: vas-
tava valdkonna eelarveliste vahendite olemas-
olu; projekti objekti või tegevuse sisalduvust 
arengukavades ja olulisust valla üldise arengu 
seisukohalt; projekti eelarve kulude põhjenda-
tust; taotleja võimekust projekti elluviimisel ja 
edasist jätkusuutlikkust; projekti elluviimiseks 
vajalike � nantsressursside, sh taotleja oma� -
nantseeringu olemasolu; toetusest kasusaajate 
arvu; tegevusvaldkondade mitmekesisust.

Taotlused koos kõigi nõutud lisadega tuleb 
esitada elektrooniliselt läbi taotluskeskkonna, 
mis asub aadressil toetused.saaremaavald.
ee. Taotlus peab olema esitatud hiljemalt 18. 
aprillil kella 16.

Täpsem info on saadaval Saaremaa valla 
kodulehel https://www.saaremaavald.ee/mit-
tetulundusliku-tegevuse-toetamine. 

Lisainfot projektitoetuste taotlemise kohta 
saab Saaremaa vallast tel 452 5031, veiko.viil@
saaremaavald.ee (Veiko Viil) või tel 452 5169, 
maire.kaarid@saaremaavald.ee (Maire Käärid).

Veiko Viil,
arenduse peaspetsialist

Väikeste saarlaste tervitamine ja sünnikirjade 
üleandmine toimub sellest aastast sagedamini. 
Pidulik vallavanema vastuvõtt Kuressaare kul-
tuurikeskuses on senise kolme kuu asemel üle 
kahe kuu. Sagedasemat ürituse korraldamist 
toetasid ka osavallakogud. 

Järgmised  sünnikirjade üleandmise üritu-
sed on mais, juulis, septembris ja novembris. 
Jätkuvalt saadetakse peredele kutsed, esinevad 
laululapsed ja tervitab vallavanem. 

Olete väga oodatud!
Monika Sarapuu, 

lastekaitseteenistuse juhataja

Sünnikirju antakse 
nüüd üle kahe 
kuu tagant

Lümanda Majas 
käivad hoogsalt 
sisetööd 

Pille Mägi rõõmustab tulevases 
kodumajandusklassis, et ehitustööd 
kulgevad majas plaanipäraselt.

Foto: Valmar Voolaid
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8. mail saab Kuressaare linn 
457-aastaseks. Kehtiva eriolukor-
ra ajal väldime kuressaarlaste enda 
heaolu pärast rahvarikast pidu, 
kuid sünnipäev ei jää pidamata. 
Kuressaare Kultuurivara kutsub 
kõiki linlasi ja linna sõpru tähis-
tama sünnipäeva virtuaalsel teel. 

Sünnipäevi on erinevatel aas-
tatel tähistatud väiksemalt või 
suuremalt. Alati on aga linlasi 
tervitamas olnud linnapea või 
vallavanem ning suu on saadud 
magusaks tordi, koogi või komp-
vekiga.

Seekord ilmub vallavanema ja 
ühtlasi linnapea tervitus vallale-
hes (loe kõrvalolevat lugu!), aga 
seda on võimalik jälgida peagi ka 
videoformaadis valla Facebooki 
lehel. 

Küpseta kook ja 
saada meile pilt! 

Kindlasti ei loobu me ka tordist, 
kuid seekord saab iga linlane selle 
ise valmistada.  

Torditegijad Leena Mölder, 
Mari-Liis Raud ning Marita ja 
Madis Kallas pakuvad selleks 
oma retsepte (vt lk 7): vali neist 
vähemalt üks, mida järele meis-
terdada, ja saada oma tordipilt 
või -video Facebooki sõnumina 
Kuressaare kultuurikeskusele või 
e-meilile merike.lipu@kuressaa-
re.ee. Tordi või koogi võib aga 
loomulikult valmistada ka oma 
retsepti järgi!

8. mail tasub jälgida nii valla 
kui ka Kuressaare kultuurikes-
kuse Facebooki lehte. Kavas on 
muusikalised tervitused ja ajude 
ragistamist vajav mälumäng. 

Mälumäng keskendub loomuli-
kult Kuressaare linnale. Rohkem 
infot mälumängu kohta leiab 
Kuressaare kultuurikeskuse Face-
booki lehelt.

Linna teenetemärk 
Märt Kõllile

Linnakodaniku komisjon valis 
sünnipäeva puhul ka linna teene-
temärgi saaja, kelleks on Kures-
saare haigla juhatuse liige Märt 
Kõlli. Teenetemärkide kavalerid 
valitakse esitatud kandidaatide 
seast välja panuse eest Kuressaare 
linnale ja suuresti saavad otsus-
tavaks nende varasemate aastate 
tegevused. Samas on sel aastal 
oluline ka koroonaviirusega võit-
lemine, millele viitas ka komisjoni 
esimees Anti Toplaan. 

„Märt Kõlli tegemisi tuleb vaa-
data alates nelja aasta tagusest 
ajast, mil on jätkunud Kuressaare 
haigla arendamine,“ ütles valla-
vanem Madis Kallas, märkides 

ära haigla eri osade renoveeri-
mist, esmatasandi tervisekeskuse 
ehitust, kopteriplatsi ehitamisele 
kaasa aitamist, aga ka Märt Kõlli 
seismist selle eest, et haiglas oleks 
võimalikult palju erialaarste koos 
kaasaegse meditsiinitehnikaga. 
Teenetemärk antakse pidulikult 
üle siis, kui eriolukord on läbi. 

Linna aukodaniku tiitli väljaand-
mine lükkub aga edasi. Erinevalt 
teenetemärgi saajast ei pea aukoda-
nik olema Kuressaare elanik. Vara-
semad Kuressaare aukodanikud on 
Arnold Rüütel ja Arne Mikk.

Kiika muuseumi Facebooki

Linna sünnipäeva tähistab ka 
Saaremaa Muuseum, alustades 
läbi sotsiaalmeedia muuseumi 

arhiivis olevate � lmimaterjalide 
tutvustamise seeriat „Filmi VA-
RASALV“. 

Postituste avalöök on pühen-
datud Kuressaare linnale ja taas 
saab näha 450. sünnipäevaks 
kokku monteeritud filmima-
terjali. 

Juba postitatud esimeses osas 
on vaatamiseks kaadrid aastaist 
1937–1990, kus saab näha Kures-
saare linnavaateid, tormikahjustu-
si, lahinguid, bussijaama ehitust, 
tutipidulisi ja palju muudki. Kahel 
järjestikul reedel jagatakse vaata-
mist linna elust-olust 1990–2012. 
aastatel. Jälgi muuseumi Face-
bookis. 

Kuressaare Kultuurivara
Saaremaa Teataja

Kuressaare tähistab 
sünnipäeva virtuaalselt

Kuressaare linna teenetemärgi pälvis Kuressaare haigla juht Märt Kõlli. Eelmisel neljapäeval andis Riho 
Räim Kuressaare haigla toetuseks korraldatud heategevusliku rattasõidu lõppedes talle üle Saaremaa 
Jalgrattaklubi VIIKINGi särgi. FOTO: Irina Mägi

Head 
kuressaarlased!
Viimasel paarikümnel aastal on linna sünni-
päevad toimunud vägagi sarnases olustikus, 
see aasta on aga eriline. Kuressaare linna 
457. sünnipäev toimub ajal, mil Eestis keh-
tib eriolukord, ning kõik see, mis on olnud 
tavapärane viimased 30 aastat, seda praegu 
mitmes vaates ei ole.

Samas on Kuressaare linn oma kaugemas 
ajaloos näinud veel keerulisemaid aegu ning 
alati neist kõigist ka edukalt läbi tulnud. Vas-
tasel korral me sel nädalal tugeva ja areneva 
linna sünnipäeva ei tähistaks. 

Kuigi rahvast liigub eriolukorrast lähtuvalt 
Kuressaares ringi tavapärasest vähem, on 
linn arenemas kõigis suundades ning vald-
kondades.

Väga suurt rolli linna elujõulisuse juures 
näitavad erasektori arendused. Selles osas 
suur tänu kõigile Kuressaare ettevõtjatele, 
kes on erinevatesse Kuressaare linnaosadesse 
rajamas ärikeskusi, kauplusi, pereturismi-
keskusi, kortermaju, tootmishooneid või 
uuendavad oma ettevõtte tehnoloogiat. Kõik 
need sammud on väga olulised ja annavad 
julguse tulevikku optimistlikumalt vaadata, 
seda ka keerulisematel aegadel, kui praegu 
kogu maailmas on.

Kuressaare linna puhul soovin eraldi 
tunnustada ja esile tõsta Kuressaare haiglat. 
Eestis ei ole väga palju linnu, kus kohalik 
haigla oleks niivõrd hästi arenev ning kus 
töötab ülimalt tugev meeskond – alates 
arstidest ja õdedest kuni juhtkonnani välja. 
Eriti imetlusväärne on olnud meie haigla 
tegutsemine viimastel kuudel olukorras, 
kus väga kiiresti tuli kogu töö ümber 
korraldada ja asuda võitlema salakavala 
viiruse vastu.

Kuressaare linna suurimaks varaks on meie 
inimesed. Oma inimeste väärtustamiseks ole-
me ka omavalitsuse poolt pidevalt erinevaid 
uuendusi ning parendusi teinud. 

Selle aasta lõpuks saab uuendatud viimane 
Kuressaare lasteaed, pärast mida on kõik 
lasteaiad saanud uue sise- ja välisilme. Kuigi 
sisu lasteaedadele annavad ennekõike seal 
töötavad inimesed, on kindlasti oluline ka 
teine pool. 

Tänavu saab alguse ka mitmeid aastaid 
kestev koolide ehitamise, renoveerimise ja 
ümberkorraldamise teekond. Esmalt riigi-
gümnaasium, millele järgnevad Saaremaa 
ühisgümnaasiumi ning Vanalinna kooli 
hooned. 

Eakatele kuressaarlastele peaks järgmisel 
aastal valmima päevakeskuse juurdeehitus, 
mille projekteerimiseks riigieelarvest juba 
selleks aastaks raha saadi.

Erinevate sotsiaal-, haridus-, kultuuri-, 
spordi-, siseturvalisuse või ettevõtluse vald-
kondade tegemistest ja õnnestumistest võiks 
ka oluliselt pikemalt kirjutada. Samas on 
kõige tähtsam see, et kuressaarlased oskavad 
oma linna hoida ning väärtustada teda alati 
just sellisena, nagu ta on. 

See teeb Kuressaarest ühe erilisima linna 
Eestis, kus on kõik oluline ühe tänapäevase 
linnarahva jaoks olemas. Samas aga on alati 
ka silmapiiril midagi, mille poole ühiselt 
püüelda. 

Jätkuvalt kannab Kuressaare linn ka olulist 
rolli meie valla keskuse – kui mitte öelda 
pealinnana, peegeldades kogu Saaremaa ja 
selle elanike heaolu kasvu.

Head Kuressaare linna sünnipäevanädalat 
ja palju õnne, meie Kuressaare linn!

Madis Kallas, 
Kuressaare linnapea
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VALLAVOLIKOGU  ISTUNGITELT

SAAREMAA VALLAVALITSUSE 
DETAILPLANEERINGUD

Hajaasustuse programmi 
kõrvale tuleb uus toetusmeede
Mitmetes Saaremaa valla maapiirkondades ei ole võimalik 
taotleda toetust hajaasustuse programmist ja seetõttu töötas 
vallavalitsus nende perede elutingimuste parandamiseks 
välja uue toetusmeetme. 

Toetust saab taotleda maamajapidamiste veevarustus- ja 
kanalisatsioonisüsteemide rajamise ja parendamisega seo-
tud tegevusteks. Toonitamist vajab, et uus toetus on neile 
maaperedele, kes ei kvali� tseeru hajaasustuse programmist 
toetuse saajaks. Teisisõnu, nüüd saab toetust küsida ka 1) 
aladel, mis on määratud tiheasustusaladeks või kompaktse 
asustusega aladeks ja kus elab rahvastikuregistri andmetel üle 
50 inimese, 2) ühisveevärgiga liitumisega seotud tegevusteks, 
3) ühiskanalisatsiooniga liitumisega seotud tegevusteks või 
4) aladel, mis on määratud reoveekogumisalaks.

Toetatakse tegevusi majapidamises, mille omanikuks on 
taotleja, taotleja lähisugulane (vanem, laps, lapselaps, vend, 
õde või vanavanem) või hõimlane (abikaasa, abikaasa vanem, 
vend, õde või laps). Korterelamute puhul toetatakse tegevusi 
juhul, kui vähemalt 50% korterelamus elavatest leibkonda-
dest vastavad määruses esitatud nõuetele.

Veebruaris saadeti määruse tööversioon arvamuse aval-
damiseks ja ettepanekute tegemiseks osavallakogudele ja 
Lääne-Saare kogukonnakogule ning aprillis menetles eelnõu 
viis vallavolikogu komisjoni.

Saaremaa vallavolikogu kinnitas toetuse andmise korra 
möödunud nädala istungil. Taotlemise ajakava, taotlusdo-
kumendid, hindamiskomisjon ja toetussumma piirmäär 
kehtestatakse vallavalitsuse korraldusega. 

Toetust antakse kuni 50% projekti abikõlblikest kuludest. 
Töid on lubatud alustada pärast seda, kui taotluse osas on 
tehtud rahastamisotsus ning toetuse saajaga on sõlmitud toe-
tusleping. Uuringud, projekteerimine, riigilõivud, notaritasud, 
veeanalüüsid on abikõlblikud enne toetuslepingu sõlmimist. 

Kõigi eelduste kohaselt kuulutatakse taotlusvoor välja 
juuni alguses ja voor on avatud vähemalt kuu aega – selle-
kohane info ilmub ka järgmises vallalehes. Saaremaa valla 
eelarvestrateegias 2020–2023 on uueks toetuseks kokku 
50 000 eurot aastas. 

Kristiina Maripuu, abivallavanem

4. maist leevendati saarte ja mandri 
vahelise liikumise tingimusi ning 
alates 18. maist on ühendus taas 

vaba. Mida saame teha, et piiride avamise 
ja tihedama liiklemise juures COVID-19 
nakatumiskordaja kasvama ei hakkaks?

Isegi ettevaatlik piirangute lõdvenda-
mine võib tuua kaasa koroonaviiruse 
varasemast kiirema leviku, nagu näitas 
aprilli lõpp Saksamaal. 

Saaremaa valla kriisistaabis vabataht-
like tööd koordineerides on mul kõigile 
Saare- ja Muhumaale tulijatele palve – 
palun austage meie soovi ja eeskuju kanda 
avalikes siseruumides ja ühistranspordis 
kaitsemaski. Kinnises ruumis on õhu kau-
du leviva viiruse kontsentratsioon paraku 
sama kõrge, nagu seisaksime nakatunud 
inimese kõrval.

23. aprillil alustasime SA Kadunud 
OPEROG vabatahtlike abil Rotary klubi 
poolt vallale kingitud kaitsemaskide jaga-
mist, sõites reisisaatjana maakonnaliinide 
bussides. Järgnevatel päevadel jagasime 
kaitsemaske ka Kuressaare bussijaamas. 
Maskide jagamise süsteem sai kuue päe-
vaga sisse töötatud ja 29. aprillist teevad 
seda GoBusi bussijuhid. 

Reisijatele jagatakse kaitsemaske 26 
maakonnaliini bussis ja maski andmiseks 
kasutab bussijuht apteegipintsette – nii 

püsib maskikarp steriilsena. Sama teeme 
alates 6. maist ATKO linnaliinibussides.

28. aprillist alustasime maskide jaga-
mist maapiirkonna toidupoodides ning 
tänaseks on kõigis Saare- ja Muhumaa 
maapoodides kassa juures kaitsemaskid, 

mis ulatatakse maskita sisenejale pintset-
tidega. Lisaks oleme kaitsemaskid saatnud 
seitsmesse maaraamatukogusse, kus on 
avatud postipunkt.

Kõik bussid, toidukauplused ja posti-
punktid on varustatud päästeameti info-
plakatiga „Kanna maski“. 

Saaremaa päästestaabi eriolukorra 
juhi Margus Lindmäe ja ka kriisistaabi 
seisukoht on, et liikumispiirangute vä-
hendamisel ja äride avamisel kannavad 
kaitsemaskid olulist sõnumit. 

Piirangute leevendamine peab olema 
läbi mõeldud ja meil kõigil tuleb olla 
hoolas. Meie kõigi tervise kaitseks ja 
viiruse leviku tõkestamiseks on vajalik 
jätkata isikukaitsevahendite kasutamist, sh 
maski kandmist kauplustes, apteekides ja 
bussides, ning 2+2 reeglist kinnipidamist. 

Saartel mõeldakse täna nii: minu mask 
kaitseb sind ja sinu mask kaitseb mind. 
Igaüks, kes saartele tuleb, saab meid kaits-
ta, ja meie kaitseme tulijaid. Keegi meist ei 
soovi tagasi seda olukorda, mis oli Saare- ja 
Muhumaal poolest märtsist aprilli kesk-
paigani. Tark ei torma. Ta kannab kinnistes 
ruumides maski.

Aare Rüütel, SA Kadunud tegevjuht ja 
vabatahtlike koordinaator Saaremaa valla 

kriisistaabis

Vallavolikogu 30. aprilli 2020 istungil 
Istungi alguses vastas vallavanem Madis Kallas 
volikogu liikme Vello Runthali küsimusele, mis puu-
dutas Vabariigi Valitsuse poolt eraldatud  täien-
davate investeeringute kasutamise võimekust, 
samuti volikogu liikme Andres Tinno küsimustele, 
mis puudutasid valla kriisikomisjoni tegevust ning 
vahendite eraldamist mittetulundusühingutele, 
ning volikogu liikme Mart Maastiku küsimusele 
Lümanda pargi teede ehitamise kohta.

Abivallavanem Helle Kahm vastas volikogu 
liikme Taavi Rauniste küsimusele, mis puudutas 
Saaremaa sündmuste portaali kasutamist ja 
uuendamist.

Istungil:
* Kehtestati Saaremaa valla sotsiaaltoetuste 

määrad, mida rakendatakse juba aasta algusest: 
sünnitoetus 400 eurot; matusetoetus 250 eurot; 

hooldajatoetus sügava puudega isiku hooldajale 
80 eurot kuus; hooldajatoetus raske puudega isiku 
hooldajale 60 eurot kuus.

* Viidi läbi Saaremaa valla 2020. aasta I lisaeel-
arve, kogumahuga 910 316 eurot, I lugemine ja 
suunati see II lugemisele.

* Viidi läbi otsuse „Saaremaa valla ametiasutuse 
Saaremaa Vallavalitsus struktuuri ja teenistuskoh-
tade koosseisu kehtestamine I lugemine“ eelnõu 
ja suunati see II lugemisele.

* Kinnitati Saare maakonna arengustrateegia 
2019–2030 tegevuskava aastateks 2020–
2023, mis sisaldab arengustrateegias välja toodud 
tegevuste ajalist ja võimalusel ka rahalist mõõdet, 
sh on kooskõlas maakonna omavalitsuste eelar-
vestrateegiatega.

* Kinnitati toetuse andmise kord maapiirkonda-
des elavate perede elutingimuste parandamiseks. 
Määrus laieneb nendele peredele, kes ei saaks 

toetust hajaasustusprogrammist. 
* Tunnistati kehtetuks Kuressaare linnas Aia tn 5 

detailplaneering omaniku avalduse alusel.   
* Anti luba OÜ-le Tepo Talu kinnisasja oman-

damiseks vastavalt kinnisasja omandamise 
kitsendamise seadusele Lääne-Saare piirkonna 
Käesla külas.

* Lõpetati sihtasutuse Orissaare Spordihoone 
tegevus ja algatati likvideerimismenetlus. SA 
Orissaare Spordihoone põhikirjast tulenevad 
ülesanded, lepingud füüsiliste ja juriidiliste isi-
kutega ning kõik lepingutega seotud õigused ja 
kohustused ning pooleliolevad projektid antakse 
üle Saaremaa Vallavalitsusele.

* Arvati volikogu ettevõtlus- ja majandusko-
misjoni liikmeks Rauno Rahnel ning Kuressaare 
linnakodaniku komisjoni liikmeks Katrin Sagur. 
Komisjonist välja arvati Gert Nepper.

Andrus Lulla, volikogu nõunik

Mullutu külas Hiiepõllu tee 2
detailplaneeringu kehtestamine
Saaremaa Vallavalitsuse 07.04.2020 korraldusega nr 2-3/666 
kehtestati Mullutu külas Hiiepõllu tee 2 (katastriüksuse katast-
ritunnus 34801:006:0589, pindala 2,25 ha, sihtotstarve 100% 
tootmismaa) detailplaneering.

Detailplaneeringu lahendusega nähakse ette ehitusõigust kuni 
kahe uue tootmishoone püstitamiseks ning olemasoleva tootmis-
hoone laiendamiseks. Suurim lubatud hoonete ehitisealune pind 
on kuni 3000 m². Planeeritud tootmishoonete lubatud kõrguseks 
on kuni 13 m maapinnast. Lubatud katusekalle on 10–30° ja 
planeeritud hooned peavad sobituma olemasolevate hoonete-
ga. Hoonete edasisel projekteerimisel tuleb tekkivat mürataset 
arvesse võttes tagada ehituslike võtetega müra tõkestamine 
selliselt, et naabruses olevatel elamualadel ei oleks müra norma-
tiivne tase ületatud. 

Detailplaneeringu elluviimisega ei avaldata olulist mõju tege-
vuse ala ja selle lähiümbruse majandus-, sotsiaal-, kultuuri- ning 
looduskeskkonnale. Detailplaneering on kooskõlas Kaarma valla 
üldplaneeringuga.  

Detailplaneeringu kehtestamise korralduse ja detailplaneeringu 
materjalidega on võimalik tutvuda valla kodulehel www.saare-
maavald.ee/detailplaneeringute-kehtestamine. 

Veevarustussüsteemide valdkonnas toetatakse järgmisi 
hooneväliseid kvaliteedinõuetele vastava joogivee kättesaa-
davuse tagamiseks vajalikke tegevusi: 
• puur- ja salvkaevude rajamine ja puhastamine, kaevumajade 
püstitamine ja rekonstrueerimine;
• olemasolevatest või uutest kaevudest veetorustiku rajamine ja 
selle ühendamine hoonesisese veevarustussüsteemiga;
• vee pumpamiseks ja puhastamiseks vajalike tehniliste seadme-
te ja tarvikute soetamine ning paigaldamine, sh selleks vajalike 
elektritööde tegemine; 
• liitumine ühisveevärgiga; 
• vanade kaevude lammutamine;
• rajatud hooneväliste veevarustussüsteemide teostusmõõdistamine; 
• joogivee kvaliteedi analüüs. 

Kanalisatsioonisüsteemide valdkonnas toetatakse järgmisi 
hooneväliseid elamu ja pesuruumiga abihoone reovee nõue-
tekohase kokkukogumise ja puhastamise tagamiseks vajalikke 
tegevusi: 
• reovee kogumismahuti paigaldamine; 
• omapuhastite rajamine; 
• liitumine ühiskanalisatsiooniga; 
• kanalisatsioonitorustiku rajamine ja selle ühendamine elamusi-
sese kanalisatsioonisüsteemiga;
• vanade nõuetele mittevastavate hooneväliste kanalisatsiooni-
süsteemide ja -seadmete likvideerimine; 
• rajatud hooneväliste kanalisatsioonisüsteemide teostusmõõ-
distamine. 

Pühakodadele jagati toetusi
Ühena vähestest kultuurivaldkonna toe-
tustest õnnestus ka sel aastal jagada toetusi 
pühakodade parendamiseks.

Nii nagu eelmistel aastatel, toetab Saa-
remaa vald ka tänavu meie pühakodade 
parendamist 160 000 euroga. Seekordsesse 
taotlusvooru laekus 21 taotlust kogusum-
mas 232 138 eurot.

Kahjuks ei ole võimalik kõiki pühako-
dasid toetada ning otsuse tegemisel lähtus 
hindamiskomisjon ennekõike sellest, et 
kindlasti saaks rahastuse avariilises või 
kriitilises seisus pühakojad.

Hindamiskomisjon teeb pühakodade 
taotluste puhul alati tihedat koostööd muin-
suskaitseametiga ning nii küsiti ka seekord 
ameti seisukohta tööde pakilisuse osas.  

Suurima toetuse sai Kihelkonna kirik 
(100  000 eurot), kus plaanitakse restau-
reerida kiriku tornikiiver. Kirik sai selleks 
suure toetuse ka muinsuskaitseametilt 
ning üheskoos valla toetusega on plaanis 
tornikiiver täielikult taastada.

Teiste pühakodade toetussummad 
jäid 2000–8000 euro vahele ning kokku 
toetatakse sel aastal 13 erinevat pühako-
da. Taotlusi esitati kõige enam kirikutes 
asuvate ohtlikuks muutunud vanade 
elektrisüsteemide uuendamiseks, samuti 
plaanitakse teha erinevaid parandustöid 
katustel, pühakodades sees, parandada 
aknaid, kõrvaldada varisemisohte jne.  

Pühakojad on meie ajaloo ja kultuuri-
pärandi suur ja väga tähtis osa ning on 
hea meel, et raskete majandustingimuste 
kiuste on siiski säilinud võimalus seda 
pärandit hoida ja kaitsta.

Kristel Peel, kultuurinõunik

Alates 4. maist hakkas saarte ja mandri 
vahel liikumiseks kehtima uus, leevenda-
tud  kord. Nüüd võivad vabalt ehk ilma 
luba taotlemata mõlemas suunas liikuda 
inimesed, kes:

 • on Saaremaa valla elanikud (enda või 
lähima pereliikme (abikaasa, elukaaslane, 
vennad-õed, lapsed, vanemad ja 
vanavanemad) elukoht, li-
sa-aadress või viibimiskoha 
aadress on rahvastikure-
gistri kande järgi Saa-
remaa vald). Nendega 
koos saavad saarele 
sõita ka lähemad 
pereliikmed;

• tagavad elutäht-
said teenuseid, aita-
vad lahendada hä-
daolukorda (nt arstid 
ja kaitseliitlased) ning 
täidavad eriolukorraga 
seotud ülesandeid (nt 
meditsiiniliste proovide 
transport);

• transpordivad saarte ja mandri vahel 
tooraineid ja kaupu (selleks tuleb esitada 
sadamas politseinikule kauba saatedo-
kumendid);

• osutavad ühistransporditeenust (bus-
sijuhid);

• osalevad lähisugulase matustel;
• samuti on lubatud tulla töö tõttu 

saartele, kuid tagasi mandrile saavad need 
inimesed naasta alles liikumispiirangu 
tühistamisel.

Erandina saavad saarelt lahkuda või siia 
siseneda inimesed, kelle puhul politseinik 
teeb konkreetset olukorda hinnates kaa-
lutletud otsuse. 

Erandi taotlemiseks tuleb saata vabas 
vormis kiri (isikuandmete, põhjuse ja 
sõidukiga liikumisel registreerimisnumb-

riga) e-posti aadressile ppa@politsei.
ee. Saaremaa vald enam lube 

ei väljasta.
Täiendav tingimus 
liikumiseks ja loa saa-

miseks on, et inimene 
peab olema terve 
ning temal (või ta 
pereliikmel) ei tohi 
olla diagnoositud 
COVID-19 haigust 
põhjustav viirus. 

Samuti ei väljas-
tata luba inimesele, 

kellel ei ole Eestisse 
saabumisest möödas 14 

kalendripäeva ja kellel on 
keelatud lahkuda elukohast või 

püsivast viibimiskohast. 
Kui kõik läheb hästi, siis alates 1 8. maist 

saavad kõik inimesed – nii ettevõtjad, 
suvesaarlased kui ka kõik teised – liikuda 
saarte ja mandri vahel vabalt. 

COVID-19 viirusepuhangu halvenedes 
võib valitsus otsust muuta.

Piirangute järkjärgulist avamist Saare- ja 
Muhumaal on toetanud nii valitsust nõustav 
teadusnõukoda kui ka terviseamet.

ST

Saared avanevad tasapisi

Tark kannab maski
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Suurem personali värbamine algab 
2021. aastaga, mil pannakse kokku 

terve kooli meeskond ning 
kandideerimine on kõigile avatud. 

6. mai 2020

Millised on teie esimesed sammud 
uue kooli ülesehitamisel?

Esimesi samme on rohkem 
kui uuel direktoril jalgu. 
Kindlasti täieneb õige pea 
kooli juhtkond, keda on 
hetkel täpselt üks, mitme 
inimese võrra. Üles tuleb 
leida uus õppejuht, haldus-
juht, IT-juht ning juhiabi, 
kellega koos üles ehitada tu-
gev vundament järgmisteks 
tegevusteks. Antud ametite 

kandideerimisprotsessi ja tööleasumisega on 
kindel soov jõuda ühele poole sel suvel. 

Vundamendist rääkides kogub hoogu ka kooli 
ehitamine. 30. märtsil kuulutati välja hange Saa-
remaa Gümnaasiumi õppehoone ehitustöödeks. 
Hanke pakkumuse esitamise tähtaeg on 15. mai 
ja kui pakkumused kvali� tseeruvad ega esine 
vaidlustamist, võiks juuni teisel poolel olla riigil 
ehitajaga leping sõlmitud. 

Suurem personali värbamine algab 2021. aas-
taga, mil pannakse kokku terve kooli meeskond 
ning kandideerimine on kõigile avatud. Kindlasti 
on praegustel ja tulevastel Saaremaa enda õpeta-
jatel siinjuures suur eduvõti – õpetajad on juba 
kohapeal olemas! 

Märkimata ei saa jätta ka hea koostöö loomist 
kõikide osapoolte vahel, kes ühel või teisel viisil 
juba panustavad või hakkavad panustama kooli 
loomisse – kohalik vallavalitsus, haridus- ja 
teadusministeerium, tänaste Saaremaa koolide 
direktorid, lapsevanemad ning noored ise. 

Uute õppesuundade täpsetest nimetustest ning 
uutest erialaainetest on veel vara rääkida, kuid 
eesmärgiks olen võtnud nendega võimalikult 
kiiresti välja tulla, sest meie tänastel õpilastel, 
kes asuvad juba 2021. aasta 1. septembril güm-
naasiumisse õppima, on vaja teada, millised 
võimalused avanevad ning milline suund sobiks 
just nimelt neile. 

Suureks tööks saab olema ideede sissetoomine 
kooli olemusse, milles mitteformaalses hariduses 
osalemine on tunnustatud ning kus formaalha-
ridus teeb mitteformaalse haridusega aktiivselt 
koostööd. Suur hulk Eesti mittetulundusühin-
gutest pakub kvaliteetseid õppeprogramme, 
simulatsioone ja praktikume, mis võimaldavad 
tuua õpilasteni kogemused ja teadmised, mida 
pole võimalik tavapärases klassitunnis oman-
dada. 

Eesmärk on luua toetav keskkond noortele 
õpetajatele, kes alles alustavad oma  õpetaja-
karjääri läbi vastavasisulise mentorprogrammi. 
Küll aga ei tähenda see seda, et eelistatud oleksid 
noored õpetajad – ainult oskused loevad, mitte 
inimese vanus tema passis. Koolipsühholoog 
peab olema hea nõuandjana abiks ka õpetaja-
tele nende muredes. Kool peab olema koht, kus 
õpetajal on hea olla ning ta saab enda tööd teha 
võimalikult stressivabalt.

Minuga tuleb kooliuksest sisse ka disainmõt-
lemine, mida võiks pigem nimetada loovaks 
probleemilahendamise oskuseks (disainmõtle-
mine terminina on paari rahvusvahelise disai-
niettevõtte tugeva maiguga). 

Koolielu teemade osas selgete probleemide 
de� neerimine, nende lahenduste ideestamine 
ja prototüüpide loomine, katsetamine ja taga-
sisidestamine ning sealt tuleneva re� ektsiooni 
tegemine terve kooliperega võiks saada Saaremaa 
Gümnaasiumis normiks. 

Tegevusi on kokkuvõttes väga palju, aga lii-
kuda tuleb selles suunas, et me jõuame koolini, 
kus arendatakse kõigi kooli õpilaste ja töötajate 
intellektuaalseid kalduvusi. Tulevases koolis 
väärtustatakse tõde endale kasuliku asemel, kus 
avastamise rõõm, tervislik skepsis, strateegilisus, 
koostöö ja oskus järjest kiiremini muutuvas 
maailmas toime tulla saaks oma osa. 

Ivo Visak
Saaremaa 
Gümnaasiumi direktor

Ettevõtja Richard Tomingas 
panustas läbi MTÜ Vöima-
lus kodanikualgatusse „Igale 

koolilapsele arvuti“ 30 sülearvuti 
soetuseks, mis antakse üle Saa-
remaa lasterikastele ja vähekind-
lustatud peredele. Perekonnad, 
kes vajavad arvutit, selgitab välja 
vallavalitsus koostöös lastekaitse 
liidu ja Saaremaa koolidega.

Üle-eestilise liikumise „Iga-
le koolilapsele arvuti“ algataja 
Kätlin Rohilaid-Alj aste sõnul on 
initsiatiiv levinud kiiresti. „Meil 
on kohalike koolidega kujunenud 
meeldiv ja operatiivne koostöö 
ning antud juhul on väga hea meel, 
et Saaremaale jõuavad arvutid just 
Saaremaalt pärit ettevõtja toel,“ 
ütles Rohilaid-Aljaste.

„Igale koolilapsele arvuti“ ko-
danikualgatus sündis 15. märtsil, 
et tagada kodusel õppel olevatele 
koolilastele koolitööks vajalik 
arvuti. Eesmärgiks on abistada 
peresid, kus pole õpilastele kasu-
tamiseks mitte ühtegi arvutit või 
on neid kolme koolilapse peale 
vähem kui üks ning perel endal 
on raskusi, et neid seadmeid 
soetada.

Alates 15. aprillist toimub ette-
võtete ning kohalike omavalitsuste 
vahelise info keskne koordineeri-
mine MTÜ Lastekaitse Liit kaudu. 
„Konkreetne algatus on hea näide, 
mis juhtub, kui pead ja seljad kok-
ku panna ning lihtsalt tegutsema 
asuda. See kehtib nii arvutite kui 

ka mistahes muu teema kohta,“ 
sõnas MTÜ Lastekaitse Liidu 
esindaja Kristi Märk.  

MTÜ Vöimalus on Saaremaalt 
pärit ettevõtja Kristjan Rahu poolt 
2019. aastal asutatud fond, mille 
eesmärgiks on toetada Saaremaa-
ga seonduvate kultuuri-, spordi-, 
noorte- ja muude mittetulun-
duslike projektide läbiviimist. 
Möödunud aastal jagati toetusi 
56 projektile rohkem kui 100 000 
euro eest. 

MTÜ Vöimalus tegevjuhi Merit 
Trei sõnul on asutajad esimesest 
päevast alates pidanud oluliseks, 
et Saaremaa elu toetuseks loodud 

fond oleks avatud ja suudaks kaa-
sata uusi toetajaid. „Meil on väga 
hea meel, et Richard Tomingase 
ja kodanikualgatuse „Igale koo-
lilapsele arvuti“ koostöös jõuab 
oodatud toetus just Saaremaa 
peredeni.“

„Eriolukord on kestnud nüüd 
juba üle 50 päeva ja see on olnud 
pidev võitlus ja kohanemine uute 
oludega,“ rääkis vallavalitsuse 
IT-juht Anu Tanila. „Üleöö kodu-
õppele jäämiseks polnud valmis ei 
pered ega ka koolid. Paljudele pe-
redele on olnud tõsine väljakutse 
koduse kaugtöö ja laste distants-
õppe vahel arvutite jagamine.“

Tanila sõnul on koolid küsinud 
täiendavat abi ja abivajajate hulka 
arvestades on praegu 30 lisaarvutit 
väga-väga teretulnud. 

Alates märtsi keskpaigast on 
Saaremaa vallavalitsus MTÜ Mee-
lespea ja heatahtlike annetajate 
kaasabil juba kinkinud peredele 
70 arvutit. Saabunud arvutid ja-
gatakse välja mai alguses. 

Lisainfo „Märka last“ ajajoonel: 
https://markalast.ee/igale-kooli-
lapsele-arvuti; vt ka www.igale-
koolilapselearvuti.ee.

MTÜ Lastekaitse Liit, MTÜ 
Vöimalus, Saaremaa vallavalitsus

Saaremaa vallas on lasteaiakoha 
taotluste esitamise periood 1.–15. 
aprillini. Sel ajal said lapsevanemad 
esitada taotlusi lastele, kes hakka-
vad kohta kasutama sel õppeaastal. 
Saaremaa hariduse registrisse tehti 
283 lasteaiakoha taotlust, neist 201 
Kuressaarde ja 82 valla maapiir-
konna lasteaedadesse. 

Võrreldes 2019. aastaga on 
lasteaiakoha taotluste arv linna 
piirkonda kasvanud 14 lapse võrra 
ja maa piirkondadesse kahanenud 
3 lapse võrra. Taotluste esitamise 
perioodil ei laekunud ühtegi taot-
lust Mustjala lasteaed-põhikooli 
lasteaiarühma ning suurim taot-
luste arv langes Kuressaare Pargi 
lasteaiale. Arvulist jagunemist 
vaata tabelist.

Kohapakkumised saabuvaks 
sügiseks on suuremalt jaolt teh-
tud ning vastav teatis saadetud 
vanemale e-posti aadressile. Lap-

sevanemal on aega 14 päeva, et 
pakkumine vastu võtta või sellest 
loobuda. Kui selle aja jooksul lap-

sevanem pakkumisele ei reageeri, 
saadetakse korduv teade. Pakkumi-
ne tühistatakse juhul, kui vanem ei 

ole korduvteatele vastanud 7 päeva 
jooksul. Kui lapsevanem ei ole 
kohapakkumisega nõus, siis tuleb 
tal loobumisel nimetada põhjus, 
miks kohta vastu ei võetud. Seejärel 
vaadatakse lapsevanema avaldus 
läbi ja vabade kohtade olemasolul 
pakutakse uut kohta.

Pakkumise ootejärjekorras on 
praegu veel lapsed, kelle teenindus-
piirkond ei ole elukoha andmete 
põhjal Kuressaare linn, ja lapsed, 
kes soovivad lasteaiakohta kasu-
tama hakata pärast 30. oktoobrit 
2020. Ootel olevad taotlused saavad 
vastuse, kui väljasaadetud bronee-
ringud on saanud vanemate poolt 
kinnituse, et koht võetakse vastu. 

Lasteaiakohtade komplekteeri-
mist puudutavate küsimuste korral 
palume pöörduda: Maiu Raun, tel 
452 5066 või e-postile maiu.raun@
saaremaavald.ee.

Maiu Raun, alusharidusnõunik

Lõppenud on elukohajärgse kooli 
määramised järgmisel sügisel 
kooliteed alustavatele esimeste 
klasside õpilastele. 

Avalduste esitamise tähtajaks, 
31. märtsiks, laekus kokku 305 
avaldust. Kaheksa avaldust esitati 
veel pärast 31. märtsi ning oma-
korda kuue lapse esialgne taotlus 
võeti tagasi seoses koolikoha vas-
tuvõtmisega erakoolis Luce. Seega 
tuli vallal määrata elukohajärgne 
kool 308 õpilasele. 

Koos erakooli otse esitatud aval-
dustega on esialgsetel andmetel 
kooli minemas kokku 318 õpilast, 
mis on 13 õpilase võrra rohkem kui 
eelmisel sügisel. Samas jääb uute 
esimeste klasside õpilaste üldarv 

siiski kümne võrra väiksemaks, 
kui on täna koolis olevad suurimad 
aastakäigud. Arvestades, et tänavu 
kevadel on põhikooli lõpetamas 
275 õpilast, siis on ette näha põ-
hikooli astme õpilaste koguarvu 
suurenemist järgmiseks õppeaas-
taks 43 õpilase võrra.

Esimese klassi sooviavaldustest 
116 jagunes 13 maapiirkonna koo-
lide vahel, kus kõige suurem klass 
23 õpilasega on avamisel Orissaare 
gümnaasiumis. Üle kümne õpilase 
on kooli minemas veel Kärla, Leisi, 
Valjala ja Aste koolidesse. Kõik 
maapiirkonnas esitatud taotlused 
rahuldati vastavalt esimestele 
eelistustele.

Kuressaare linna kolme kooli 

esitati kokku 191 avaldust, sh 
kaks avaldust pärast tähtaja möö-
dumist. Kõik Saaremaa ühisgüm-
naasiumis ja Kuressaare Vanalin-
na koolis koolikohta taotlenud 
tähtaegselt esitatud avaldused 
oli võimalik rahuldada vastavalt 
esimesele eelistusele. 

Kuressaare gümnaasiumi 72 õp-
pekohale esitati kokku 82 avaldust 
ehk kümne võrra rohkem, kui on 
võimalikke koolikohti. Avalduste 
läbivaatamisel said eelistuse kõik 
need lapsed, kelle õde või vend 
juba samas koolis õpib. Edasi 
lähtuti avalduste läbivaatamisel 
õpilase elukohast, arvestades elu-
kohale lähima koolikoha tagamise 
kohustust. 

Kõigi kümne lapse puhul, kelle 
avaldust esimese eelistuse kohaselt 
ei olnud võimalik rahuldada, ei 
olnud Kuressaare gümnaasium ka 
elukohale lähimaks kooliks. Küll oli 
võimalus kõik avaldused rahuldada 
teise eelistuse alusel. Tähtajast hil-
jem esitatud avaldused rahuldati 
vabade koolikohtade ulatuses.

Koolikoha taotlusega koos said 
vanemad esitada ka taotluse ranit-
satoetuse väljamaksmiseks. Vald 
on kinnitanud ranitsatoetuse suu-
ruseks 200 eurot ühe koolimineva 
lapse kohta ning need toetused 
makstakse välja pärast andmete 
kontrollimist 10. septembri seisu-
ga septembrikuu jooksul.

Õilme Salumäe, üldharidusnõunik

Esimesse klassi läheb kokku 318 õpilast

Lasteaiad võtavad vastu uusi mudilasi
Lasteaed Taotlused 2019 Taotlused 2020
Aste lasteaed Mõmmik 8 3
Kaali kool 9 6
Kahtla lasteaed-põhikool 3 2
Kihelkonna kool 2 2
Kuressaare Ida-Niidu lasteaed 46 49
Kuressaare Pargi lasteaed 51 63
Kuressaare Ristiku lasteaed 51 40
Kuressaare Rohu lasteaed 22 19
Kuressaare Tuulte Roosi lasteaed 17 30
Kärla lasteaed 10 10
Lümanda Karu-Kati lasteaed 10 4
Mustjala lasteaed-põhikool 1 0
Orissaare lasteaed Päikesekiir 14 11
Pihtla kool 7 7
Pärsama lasteaed 6 8
Salme lasteaed 10 10
Tornimäe lasteaed 1 5
Valjala lasteaed 20 14
KOKKU: 284 283

Saaremaa peredeni 
jõuab 30 arvutit

Arvutid jagatakse Saaremaa kooliõpilastele veel sel nädalal. FOTO: erakogu
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Kohe kätte jõudev suvi saab keeruline 
olema, sest kõik taastub tasasel moel.

Hakkama-
saamise kunst

Räägime Saaremaal täna veel 
veidi arglikult ajast enne ja pärast 
suurt 2020. aasta eriolukorda. 
Püüame meelde tuletada koduseid 
toimetamisi ja viimast tööpäeva, 
enne kui ühe hetkega teistlaadi 
reaalsuses olime. 

Millised olid unistused ja viima-
sed tehtud otsused, kas suudame 

ja tahame need ka nüüd ellu viia? Igatseme kooli- 
ja töökaaslaste, juuksurite ja kaubanduskeskuste 
järele, laevaga Soome või lennukiga Hiinasse 
sõitmise võimalust. Igatsus Saaremaa järele on 
samuti realiseerumas, osadel juba load käes ja 
Suur väin ületatud. Tagasijõudmine Saaremaa 
koju, siia rahuliku ja veidra huumorisoonega 
inimeste keskele, mere ja metsade, vanemate ja 
sõprade juurde. Me tahame uskuda, me saime 
hakkama.

Rändamist eneses kandnud rahvana on kodust 
välja liikumine, merede taha õppima ja tööle mi-
nemine meile ikka loomuomane olnud. Maailma 
uudistamine, selle ülesehitamises osalemine ja 
endale sobivaks paigaks muutmine on meile 
meeltmööda. Saarlasi leiab igast suuremast ja 
väiksemast sadamast, nii kõrbest kui ka met-
ropolist. 

Saarlane on seltskondlik ja töökas ning tal 
on suur ja lai võrgustik üle maailma, kelle abile 
ja sidemetele loota võib. Ta on kui erilist liiki 
müütiline tegelane, kes ei püsi paigal ja ehitab 
kodu sinna, kuhu jõudnud on, tuues kaasa üha 
uusi ja uusi omasuguseid toimekaid ja tormakaid 
kaaslasi, muutes seega suure maailma väikeseks 
ja pidades kogu maailma enese omaks, kandes 
ometi alati südames väikest saart ja sealset miskit, 
mis koju tagasi tõmbab. 

Uus tundmatu viirus muutis maailma. Küllap 
mitte lõplikult, oleme ju kohanevat tüüpi ja hai-
gusi levib veelgi, kuid arvestatavalt siiski. Saar-
lased sattusid lõksu. Välja jäänud soovisid jõuda 
koju. Paljud meist mäletavad veel seda aega, mil 
piiril seisis võõra mundriga mees ja piiritsoonis 
asuvasse koju saamine sõltus võõrastest otsustest. 
Külaliste vastu võtmine olenes lubade arvust, mis 
väljastati kindla kvoodi ja korra kohaselt. 

Tänagi veel on inimesi, kelle jalg pole kunagi 
Eesti suurimale saarele astunud ja kes peavad seda 
imelist saart pärismaalaste ja kadakate koduks, 
mida häirida ei tohi. Kelle jalg aga kordki siia as-
tunud on, tahab tagasi. Nad kiidavad ja armastavad 
meie loodust ja luulelist kõnepruuki, meie puhku-
sevõimalusi, kirevat kultuurielu ja seiklusterohket 
ajalugu. Nii jõuavad külalised tuhandete kaupa 
saarele, et siinseid imelugusid oma käega katsuda 
ja tükike sellest lugudes ja lauludes kaasa viia. 

Kohe kätte jõudev suvi saab keeruline olema, 
sest kõik taastub tasasel moel. Üritused on edasi 
lükatud ja inimesed ära hirmutatud. Saaremaast 
kõneldes kiputakse kasutama haigusest laastatud 
paikade väljendeid, kuhu lähemal ajal asja polegi. 
Nii jääb lootus omadele, neile, kel tükike saarlust 
alati rinnas tiksumas, kes kodu ei karda, vaid tun-
nevad tungi kohale tulla, et üheskoos taas jalule 
tõusta.  Me ootame ja vajame teid!

Kriisiajast välja tulemine on sama keeruline 
kui kriisiaeg ise. Mõni tuttav asutus, kohvik 
või kauplus sulgeb oma uksed, mõni pere ehk 
lahkub Saaremaalt elamast. See on meie aja ja 
inimsuse õppetund. Kuid kõigele vaatamata tuleb 
olukorrale ja otsustele rahuliku ja selge moega 
otsa vaadata ning mõelda, kuidas edasi minna. 
Võidumehed on need inimesed ja asutused, kes 
kriisis pead ei kaotanud ning uue reaalsusega 
kiirelt kohanesid, aga kõik ei ole ühtemoodi. 

Mõned meist vajavad rohkem tuge, sõbralikku 
sõna ja abikätt – vaid nii avanevad uued võima-
lused uutele asjadele. Piir on jälle peaaegu lahti, 
koduuks avatud omadele ja külalistele. Küllap 
minnakse jälle, et taas tulla ja kohal olemisest 
rõõmu tunda. Saaremaa on meie kodu ja siin 
elavad meie inimesed. Me saame hakkama.

Helle Kahm
abivallavanem

Kaluritele ja harrastus-
kalameestele on väga 
oluline stabiilse kalavaru 
olemasolu. Üheks või-
maluseks seda tagada 
on kalade koelmualade 
taastamine. 

Bert Holm
keskkonnaosakonna juhataja 

Saaremaal on vooluveekogusid 
ja järvi, mis on kalade kudemi-
seks sobivad, kuid nende senine 
korrashoid on jäänud soiku või 
toimunud süsteemitult. Seega 
on oluline tegeleda koelmualade 
taastamise ja rajamisega, tagamaks 
piisavat kalavarude juurdekasvu.

Saare ma akonna kalanduspiir-
konna arengustrateegias on võe-
tud aastaks 2020 sihiks visioon, 
mille kohaselt koelmukohtade 
arv piirkonnas on suurenenud. 
Oluline on süsteemselt tegeleda 
koelmualade taastamise ja loomi-
sega, tagamaks kalavarude jätku-
suutlikkust piirkonnas. 
Kudealasid taastatakse 
projekti raames 

Mitmete Saaremaa vooluvee-
kogude kasutatavus kalade ku-
dealadena on tänaseks vähene-
nud. Peamiseks probleemiks on 
voolusängide setetega täitumine 
ning roostumine, kohati on siiani 
tuntav rohkem kui kümme aastat 
tagasi aset leidnud erakordse nn 

jaanuaritormi negatiivne mõju, 
mis ummistas mitmed kudevee-
kogude suudmed. 

Vallavalitsuse kudealade taasta-
mise projekti eesmärgiks on pu-
hastada mitmete kudeveekogude 
suudmeid või lõike, mis füüsiliselt 
takistavad kalade kudema siirdu-
mist või noorjärkude laskumist 
merre. Nimetatud veekogudeks 
on Kihelkonna jõe, Randküla 
jõe ja Oitme jõe suudmealad, 
Riksu jõe kolm lõiku, Leisi jõgi, 
Tori laht Vilsandil, Aenga lahte 
merega ühendav kraav ja Aenga 

ning Põldealust lahte ühendav 
kraav. Kudeveekogude paranenud 
keskkonnatingimustest saavad 
kasu peamiselt haug, ahven, särg, 
säinas, luts, hõbekoger jt.

Tulemused on näha 
ilmselt tuleval kevadel

Selle aasta lõpuks peab olema 
planeeritud töö ellu viidud ja vee-
kogud puhastatud. Ülal nimetatud 
kudeveekogudest peavad takis-
tused olema eemaldatud. Tööde 
mõjud on näha ilmselt 2021. aasta 
kev adel, kui kalad puhastatud 

veekogudesse takistusteta kudema 
pääsevad. 

Lisaks kaladele saavad kudevee-
kogude puhastamisest kasu har-
rastuskalamehed ja ka kutselised 
kalurid, kelle saagid võiksid tänu 
kalade kudetingimuste parane-
misele mitmes erinevas Saaremaa 
kudejões ja rannikumeres teatud 
aja pärast suureneda. 

Töid rahastab PRIA (põlluma-
janduse registrite ja informat-
siooni amet) kalanduspiirkonna 
kohaliku arengu strateegia raken-
damise meetmest.

Sotsiaalmeedia kaudu massidesse 
jõudnud toetuslause #mesaame-
hakkama on tänaseks teada meile 
kõigile. Sõnumiga on antud edasi 
positiivne emotsioon, mis raskel 
ajal inimesi kõnetab –  kokku 
hoidma innustav, tulevikku vaa-
tav ja lootust andev. Sellega saab 
kummutatud meie suurim hirm 
jääda üksi masendusse ja välja-
pääsmatusse olukorda. 

Sotsiaaltöös puutume kokku 
inimestega, kes ühel või teisel 
moel vajavad abi ja toetust. Mõnel 
juhul laabub olukord kiiremini, 
teinekord võtab see palju aega ja 
nõuab erinevate toetusvariantide 
pakkumiste kaalumist ning katse-
tamist. Siin ei ole kohta süüdlaste 
otsimisele, tuleb leida moodus, 
kuidas saada hakkama, ja anda 
abivajajale teadmine, et teda ei 
jäeta üksi. 

Me ei tohiks kunagi inimesi ja 
nende hakkamasaamist võrrelda, 
sest sünnist alates on meile antud 
erinevad võimalused. Igaühe 
edasist elu mõjutavad geneetiline 
baas, kasvukeskkond, vanemate 
tõekspidamised, kasvatusmeeto-
did ja võimekus. 

Turvaline kasvukeskkond

Meie elud on täis arengukriise ja 
juhuseid ning kuidas me nendega 
toime tuleme, sõltub mustmiljo-
nist tegurist, vormides meid just 
sellisteks, nagu oleme. Ja kui keegi 
mõnel eluetapil vajab rohkem või 
vähem kõrvalist abi, on see täiesti 

normaalne.
Lastekaitse seisukohalt on üks 

olulisemaid väljakutseid tagada 
lastele turvaline ja arengut toetav 
kasvukeskkond ning aidata vaja-
dusel lapsevanemaid mõista selle 
olulisust laste edasisele elukvali-
teedile. 

Kui paarid, kes soovivad võt-
ta oma peresse kasvama lapse, 
kes pole neist sündinud, peavad 
läbima pikad ja põhjalikud koo-
litused ning saama heakskiidu 
psühholoogidelt, siis bioloogiliste 
laste saamisele ei eelne mingitele 
kriteeriumitele vastavuse nõuet. 
Seetõttu võib nii mõnigi lapseva-

nem sattuda keerukasse olukorda, 
kus ta ei oska oma lapse ja tema 
kasvavate vajadustega toime tulla 
ning vajaks kõrvalist abi. 

Selleks on päris mitmeid moo-
duseid. Lisaks tavapärasele nõus-
tamisele, vestlusele-veenmisele, 
toetamisele läbi erinevate teenuste 
ja teraapiate, mille valik pidevalt 
täieneb, on võimalik peresse suu-
nata tugiisik. 

Peretugiisik on inimene, kes 
aitab ja juhendab, kuidas vanem 
saaks võimalikult parimal moel 
täita oma lapsevanema rolli, aidata 
lapsel leida üles lapseks olemise 
rõõm ja muretus ning otsida koos 

perega võimalikke lahendusi tek-
kinud olukorrast väljatulemiseks. 
Peretugiisik ei ole koduabiline ega 
lapsehoidja, autojuht ega koera-
pissitaja. Ta suunatakse peresse 
kindlaksmääratud ülesannetega, 
mis töötatakse välja koos laste-
kaitsespetsialistiga, kes perega on 
eelnevalt koostööd teinud. 

Töö jätkub ka eriolukorras

Peretugiisiku kohustuseks on 
kohapeal, pere enda kodus suu-
nata lapsevanemaid looma korda 
nii füüsilises keskkonnas kui ka 
pereliikmete omavahelistes suhe-
tes, rõhudes inimeste positiivsetele 
külgedele, püüdes vältida kriitikat 
ja vigadele osutamist. Peretugiisik 
on selles olukorras lastekaitse 
oluline partner, andes tagasisidet 
pere arengutest ja võimalikest 
lisavajadustest.

Alates käesoleva aasta veebrua-
rist on Saaremaa vallas peretugiisi-
kud tööl Kuressaare Hoolekandes 
ja nende tegevus jätkub ka eriolu-
korra tingimustes. Eks pikemat 
aega kodusolemine ja laste- ning 
haridusasutuste sulgemine pa-
kub laste ja peredega töötavatele 
inimestele tegemist küllaga, seda 
ka peretugiisikutele. Kindla jär-
jepidevusega aitavad nad kaasa, 
et toetada perede toimetulekut 
ja seeläbi tagada laste heaolu, 
kinnitades neile, et küll me saame 
hakkama!

Anneli Tõru, 
lastekaitseteenistuse juhataja

Vald asub kalade kude-
veekogusid puhastama

Peretugiisik aitab lapsel üles leida rõõmu

Oitme jõe kinni kasvanud suue enne tööde algust. FOTO: Bert Holm
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Maria Reimal
arhitekt

Eestimaa suurim vesiehitis, Mu-
humaad ja Saaremaad ühendav 
Väikese väina tamm on tänaseks 
juba 124-aastane. Paljude (nii 
ka minu) arvates pole aga tamm 
siiani veel lõplikult valmis.

Tammi esimesed eskiisid valmi-
sid 1865. aastal. Liivimaa kuberner 
Mihhail Zinovjev pani 2. aprillil 
1894 Kinda laiule tammi nurga-
kivi ning lasi tammi kahe aastaga 
valmis ehitada. 

Ehitamisel kasutati Muhu maa-
linna ja Maasi ordulinnuse kive. 
3,6 kilomeetri pikkuse tammi 
ehitus läks maksma 106 000 kuld-
rubla. Kuberneri auks nimetati see 
esialgu Zinovjevi tammiks. 

1960. aastal sai tamm mustkatte. 
Viimased suuremad ehitustööd 
said seal alguse enam kui 30 aas-
tat tagasi. Rekonstrueerimistööd 
algasid 1986. aastal, mille käigus 
jõuti lausa nii kaugele, et valmis 

oli isegi osa sillakonstruktsioone. 
Sildade paigaldamiseks rajatud 
ümbersõiduteed on siiani alles. 

Nüüdseks on aga juba enam kui 
sajand räägitud tammi sisse avade 
tegemisest. Arenguid on olnud eri-
nevaid, aga näiteks eelmise aasta 
lõpus sai valmis Tallinna Tehni-
kaülikooli teadlaste koostatud 
tammiavade mõju uuring. Selle 
töö eesmärgiks oli hinnata Saa-
remaad ja Muhu saart ühendava 
väinatammi avade rajamise mõju 
Väikesele väinale. Aruandes anti 
ülevaade projekti Coast4us raames 
teostatud analüüsi metoodikast ja 
kirjeldati numbrilise modelleeri-
mise abil saadud tulemusi. 

Tamm jagab väina 
kaheks veekoguks

Väike väin on kitsas (laius vahe-
mikus 2–4 km) ja madal (sügavus 
alla 3 m) mereosa, mis eraldab Saa-
remaad Muhumaast. Väina keskel 
asuv tamm jagab Väikese väina 
kaheks eraldiseisvaks veekoguks, 
piirates sellega kahe väinaosa va-
helist veevahetust ning veeorganis-
mide liikumist. Piiratud veevahetus 
põhjustab setete kuhjumist. 

Probleemina on tõstatatud ka 
kalameeste ja mereturismi harras-

tajate jaoks läbipääsu puudumist 
ühelt väina poolelt teisele. Olu-
korra parandamiseks on Tallinna 
Tehnikaülikooli meresüsteemi-
de instituut koostöös Saaremaa 
vallavalitsusega ning kohalike 
huvigruppidega formuleerinud 
ülesande, et hinnata tammiavade 
rajamisega kaasnevaid mõjusid 
Väikesele väinale ja ümberkaud-
sele merealale erinevate avade 
suuruste korral. Analüüsi tule-
mused on edaspidi kasutatavad 
otstarbekaima lahenduse leidmisel 
tammi probleemile.

Mõju hindamisel eeldati, et 
eksisteeriv ühendus väina kahe 
osa vahel on ülimalt piiratud ning 
planeeritud avad on kas mõõdu-
kad (kuni 50 m) või suured (ava 
laius 250 m) ning lisaks kaaluti ka 
varianti, kui tamm asendatakse 
sillaga (ava laius 1250 m). 

Mõju hinnang teostati soolsuse 
ehk passiivse trasseri abil, mida 
füüsikalistest teguritest mõjutab 
enim erineva soolsusega veemas-
side transport ja segunemine. 
Eeldatud on, et analoogselt mõjule 
soolsuse jaotusele avaldub ka mõju 
toitainete edasikandele ja segu-
nemisele ning seega muutustele 
ökosüsteemis, eelkõige algpro-
duktsioonis. 

Käesolevas töös ei käsitletud 
muud mõju ökosüsteemi kompo-
nentidele, kuid siiski võib väita, 
et suure tõenäosusega avaldab 
avade rajamine positiivset mõju 

ka tänu mobiilsete liikide (eel-
kõige kalad) jaoks tekkivale või-
malusele liikuda väina erinevate 
osade vahel. 

Modelleerimise tulemusena 
selgus, et olenevalt avade suuru-
sest on veevahetuse mõju ulatus 
kas lokaalne (ava kuni 50 m) või 
kogu Väikest väina haarav (sild 
pikkusega 1250 m). 

Avad tagavad 
parema veeliikumise

Kokkuvõtvalt näitavad teosta-
tud põhjalikud modelleerimised 
Väikese väina tammi piirkonnas, 
et tammile avade kavandamine 
ei oma negatiivset mõju, võima-
lik mõjupiirkond jääb lokaal-
seks ning avade rajamine omab 
positiivset mõju veevahetusele 
ning sellest tulenevalt ka piir-
konna mere-elustikule. Sestap 
on kaudselt ka prognoositav 
positiivne üldine mõju koha-
likule sotsiaal-majanduslikule 
keskkonnale. 

Avade kaudu tekib väiksematel 
veesõidukitel ka liikumisvabadus. 

Parem veeliikumine tagab 
ka supelrandades parema vee.
Seega loodame, et eelpool too-
dud uuring lisab hoogu juurde 
enam kui sajand kestnud unistu-
se ellu viimiseks ja et see ei jääks 
taaskord järgmise põlvkonna 
vedada.

Uuring on kättesaadav http://
uldplaneering.saaremaavald.ee.

Uuring kinnitab: Väikese 
väina tammi võib teha avad
Tallinna Tehnikaülikooli teadlaste koostatud tam-
miavade mõju uuring näitab, et avade rajamisel on 
positiivne mõju veevahetusele ning sellest tulene-
valt ka piirkonna mere-elustikule.

Millised kultuuriüritused sel suvel 
toimuvad ja millised mitte?

Eesti Vabariigi valitsus ei ole määratlenud veel 
arvuliselt suurürituste mahtu, kuid selge on, et üle 
500 osavõtjaga üritused kvali� tseeruvad vähemalt 
Saaremaa mõistes suurürituste alla. Tänaseks 
on saadetud avaliku ürituse loa väljastamise 
keeldumise otsus juba Eesti Kontserdile ja kokku 
oleme leppinud ka Kuressaare Kultuurivaraga, et 
Kuressaare merepäevi sel aastal ei toimu või toi-
muvad oluliselt väiksemas mahus. I Land Soundi 
osas on veel kaalumisel, kas selle saab korraldada 
vähendatud mahus ja kõiki reegleid täites.

Mais, juunis, juulis ja ka augustis on üritused 
valdavas osas tühistatud või võimalusel edasi 
lükatud. Kuressaare linna sünnipäev 8. mail ja 
maakaitsepäev koos võidutuletseremooniaga 
23. juunil  toimuvad virtuaalselt. Väikesed pe-
rejaanituled on kontaktivabalt lubatud, suured 
jaanituleüritused on keelatud. 

Alates juulikuust püüame alustada väiksemate 
(10–50 inimest, või kui Vabariigi valitsus lubab, 
siis ka rohkema rahvaarvuga) rahvakultuuri-
ürituste korraldamisega sõltuvalt kehtivast olu-
korrast. Sel aastal on soovituslik ära jätta kõik 
suuremad rahvakogunemised ja üritused, et 
vältida uusi haiguspuhanguid.

Millal avatakse rahvamajad, raamatu-
kogud, spordirajatised/-hooned?

Rahvamajad püüame avada 18. maist, kui eriolu-
korra piirangud maha võetakse, või siis vastavalt 
Vabariigi Valitsuse suunistele. Ringitegevustega 
alustatakse kontaktivabalt vabas õhus või reegleid 
järgides maikuu lõpust – juuni algusest (kollektii-
vid, kellel plaanis osaleda mõnedel suveüritustel 
ja konkurssidel), aga valdavalt alustavad ringid 
tegevust uuest hooajast septembris, oktoobris.

Raamatukogud on postiteenuse osutamiseks 
avatud 27. aprillist ja 28. aprillist alustati kon-
taktivaba raamatulaenutusega. Alates 18. maist 
oleme kavandanud raamatukogude avamise 
külastajatele, kuid alguses kindlasti piirangutega 
(omavaheline kaugus 2 m ja korraga ruumis mitte 
üle nelja-viie inimese).

Spordivaldkonnas avanesid kasutajatele spor-
diväljakud ja välijõusaalid, kus on võimalik läbi 
viia tegevusi väikestes gruppides (kuni 10 osalejat 
ja koos juhendajaga), arvestades 2+2 nõuet ja 
kasutades kõiki teisi kaitsemeetmeid. 

Piirkondade spordijuhid organiseerivad liiku-
misüritusi oma piirkondades läbi e-keskkonna. 
Pärast eriolukorra lõppu on lubatud kohapealsed 
tegevused väiksema arvu osavõtjatega.
Aarne Põlluäär, kultuuri- ja spordiosakonna juhataja

Kuidas rakendub 2+2 
reegel transpordis?

Kui võimalik, hoidu ka ühissõidukis teistest 
sõitjatest eemale. Lähikokkupuute vältimiseks 
peavad sõitjad jääma parvlaeva lahtisel autotekil 
autosse või bussi. 

Nagu mujal, tuleb ka autoga sõites lähtuda 
üldistest juhistest, mille kohaselt ei viibi koos 
rohkem kui kaks inimest ja hoitakse piisavalt va-
het. Mõistagi kehtib ka siin erand perekondadele.

Milliseid piiranguid on Saare- ja Muhu-
maal alates 28. aprillist leevendatud?

Alates 28. aprillist võivad saarlased vabamalt 
liikuda: neil on lubatud minna ka mujale kui 
vaid toidupoodi, apteeki, arsti juurde või tööle. 
Siiski säilib üldine 2+2 reegel, mille järgi tohib 
avalikus ruumis üheskoos liikuda ainult kaks 
inimest ning teistega tuleb hoida 2-meetrist 
vahemaad. 

On lubatud osutada lähikontakti nõudvaid 
teenuseid, näiteks massaaži-, ilukirurgia- ja 
iluteenuseid (juuksuri-, maniküüri-, pediküüri-, 
kosmeetiku-, tätoveerimis- ja solaariumiteenus 
jm). Suletud on siiski kaubanduskeskuses asuvad 
juuksuri-, massaaži- ja ilusalongid. Väljaspool 
kaubanduskeskust asuvad salongid võivad jätku-
valt töötada eeldusel, et seal pööratakse piisavalt 
tähelepanu hügieenile, kaitsmaks nii oma tööta-
jaid kui ka kliente.

Loe rohkem: https://kkk.kriis.ee/et
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Tõnija küla seltsi moo-
dustasid 2002. aasta 
jaanuaris kümmekond 
tegusamat Tõnija, Röösa 
ja Põlluküla inimest. 
Nüüdseks on liikmete 
arv kasvanud 20-ni.

Pille Pukk
Tõnija küla seltsi juhatuse liige

Külaselts loodi külaelu aktivisee-
rimiseks, kogukonnale aktiivsete 
vaba aja veetmise võimaluste 
pakkumiseks ning vanade külaelu 
traditsioonide taaselustamiseks ja 
säilitamiseks. Need eesmärgid ei 
ole aastatega muutunud.  

Ent ükski külaselts ei saa oma 
tegevusi teha üksi, selleks on vaja 
inimesi ja erinevaid osapooli. Meil 
on olnud meeldiv koostöö vallaga, 
teiste piirkondade seltside ja küla-
dega, kultuuritöötajatega, huvirin-
gide juhtidega, ettevõtjatega jne.

Külamaja kolhoosiklubis
Selts tegutseb Tõnija küla keskel 

asuvas külamajas, endises klubi-
hoones, mis ehitati Tõnijale 1958. 
aastal Hommiku kolhoosi ajal. Klu-
biruumides hakkasid kohe aktiivselt 
tegutsema mitmed isetegevusringid, 
sageli peeti külapidusid. Paraku sai 
väikekolhoosist 1968. aastal suur 
ühismajand ja tasapisi algas kohali-
ku kultuurielu allakäik, piirkonnast 
hakkas kujunema ääremaa.

Tänasel päeval on meie seltsi 
kõige suuremaks väljakutseks kü-
lamaja arendamine ja majandami-
ne ning külaplatsi, mida rahvasuus 
kutsutakse ka Tamme kohvikuks, 
korrashoid. 

Lisaks külaplatsil oleva mängu-
väljaku ja spordirajatiste korras-
tamisele on plaanis atraktsioone 
juurde muretseda ja olemasole-
vaid uuendada. Kuna piirkonda 
on pärast õpinguid naasnud siin 
sirgunud noori ja elama asunud 
uusi noori peresid, siis mänguväl-
jaku ja spordirajatiste kasutajaid 
meil jagub.

Külamaja korrastamine sai alguse 
2000. aastal kogukonna vabataht-
likul tööl ja endise Valjala valla 
rahalise abiga. Hoogu on juurde 
andnud LEADERi projekt, mille 
raames oleme saanud seltsimajale 
uue vee- ja kanalisatsioonisüsteemi, 
ning erinevad KOPi projektid, mille 
käigus oleme soetanud külamajja 
õhksoojuspumba ning uued aknad. 

Külakokkutulek jaanipäeval 
Külamajas oleme õppinud kä-

sitöömeistrite juhendamisel kan-
gastelgedel kudumist, pättide 
tegemist, lõnga ketramist ja muid 
vanemaid käsitöönippe. Külama-
jas üles pandud kangastelgedel 

on valminud hulgaliselt vaipu. 
Klubis on tegeletud portselani- ja 
siidimaalimisega, samuti on toi-
munud terve talve vältel kunsti-
ring. Külamaja on mitmete aastate 
jooksul olnud koduks piirkonna 
line-tantsijatele. 

Traditsioonid on meie jaoks 
olulised, püüame neid säilitada ja 
võimalusel luua uusi tavasid, mis 
kogu- ja ümbruskonda ühendaks. 
Nii on tavaks saanud iga-aasta-
sed talgupäevad, mille raames 
korrastame üheskoos seltsimaja 
ümbruse ja külaplatsi.

Tähtsal kohal meie külade jaoks 
on olnud jaanipäevade tähista-
mine. Eelmisel aastal otsustasime 
jaanipäeva tähistamise ühendada 
aasta eest ära jäänud Tõnija, Röösa 
ja Põlluküla külade kokkutulekuga.

Külakokkutuleku läbiviimiseks 
saime rahalist toetust KOPi pro-
jektist. Alates 1989. aastast korral-
datakse Tõnija, Röösa ja Põlluküla 
külade kokkutulekuid viieaastase 

vahega. Kahjuks jäi 2018. aastal 
kokkutulek mitmete halbade aja-
olude kokkulangemise tõttu ära. 
Sellest hoolimata otsustasime 
traditsiooni jätkata, seda küll pisut 
muutes, korraldades selle aasta 
hiljem ja senise augusti esimese 
nädalavahetuse asemel jaanipäeval. 

Vaadates arvukat osavõttu ja 
kuuldes osalenute positiivset 
tagasisidet, oleme kindlal veen-
dumusel, et suuremad kogukonda 
liitvad üritused on ka edaspidi 
vajalikud, ühendamaks piirkonnas 
elavaid inimesi.  

Jõulupeost toidufestivalini
Selts tahab oma tegevusega 

pakkuda nii oma liikmetele kui ka 
ümberkaudsete külade elanikele 
ja väljastpoolt huvitatutele aktiiv-
set vaba aja veetmise võimalust. 
Seetõttu oleme viimastel aastatel 
korraldanud seltsimajas üritusi 
ja kutsunud esinema erinevaid 
muusikuid ning kollektiive. 

Traditsiooniks on kujunenud 
jõulupeod, millest võtavad ühes-
koos osa vanaema ja lapselaps. 
Tegevust on kõigile ja õhtul kee-
rutatakse tantsu üheskoos nii nagu 
vanasti külapidudel.

2019. aastal võtsime Saaremaa 
toidufestivali raames osa uuest 
algatusest „Külla külla“, mis tõi 
paljusid huvitatuid külla. Tõnija 
külamaja pakkus selle ürituse 
raames kohaletulnuile võimalust 
osta kohalikku käsitööd, hoidiseid 
ja sügisande ning tutvustati küla-
maja kasutamise võimalusi. 

Paljud, kes selle ürituse raamas 
meie külamaja külastasid, sattusid 
Tõnija külla esmakordselt. Nii 
mõnedki külastajad avaldasid 
soovi meie maja oma ürituste 
läbiviimiseks edaspidi kasutada. 
Siinkohal olekski sobiv võimalus 
öelda, et meie külamaja on kõigil 
soovijatel võimalik aastaringselt 
kasutada ürituste läbiviimiseks. 
Hinnakirja ja meie seltsi tegemis-
tega on võimalik tutvuda Tõnija 
Küla Seltsi Facebooki lehel.

Ehkki praegu on segased ja kee-
rulised ajad meil kõigil, suudame 
üheskoos rohkem ja paremini. 
Täname kõiki inimesi, kes on 
panustanud ühel või teisel moel 
Tõnija piirkonna külaellu ja küla-
seltsi tegemistesse. 

Tõnija külamaja tõmbab 
ligi kaugemaidki külalisi 

Arenduse peaspetsialist Käthe Pihlak 

Alates 4. maist töötab vallavalitsuse arendus- ja 
kommunikatsiooniosakonna arenduse peaspet-
sialistina Käthe Pihlak. 

„Ma olen Tartu saarlane. Sündinud küll Tartus, 
ent ema on mul Sõrvest pärit ja kõik minu lapse-
põlve suved möödusid maal vanaema juures. Juba 
11. klassis teadsin, et kolin kunagi Saaremaale 
elama ja see juhtus pärast ülikooli väikest vahe-
peatust Tallinnas. Ülikooli lõpetasin teatriteaduse 
erialal, mille kõrvale õppisin veel saksa keelt ja 
kirjandust ning eesti keelt võõrkeelena. Kooli 
kõrvalt töötasin ka pisut Vanemuise teatris,“ 
tutvustab Käthe ennast.

„2005. aastal kandideerisin Kuressaare Kul-
tuurivara projektijuhiks ja sellest ajast olen Saa-
remaal püsielanik. Pärast teatrifestivali „Teater 
ö(ö)sel“ korraldamist kutsuti mind ajalehte Oma 
Saar kultuuritoimetajaks. 

Kirjutamine meeldib mulle siiani, ent aja-
kirjanik ma ei ole. Projektijuht küll ja seetõttu 
kandideerisin Saaremaa spordiliitu projektiju-
hiks-peasekretäriks. 

Seda tööd tegin kokku seitse aastat. Saaremaa 
spordielu on mulle oluline siiani, väikese osa 
sellest olen saanud alles hoida matkaklubi Tõll 
ja Piret juhatuse töös. 

Matkaklubiga toimetamine on minu hobi 
olnud üle kolme aasta, selle ajaga oleme korral-
danud kokku juba üle 30 matka.

Lühikest aega pärast spordiliitu juhtisin Kures-
saare Kultuurivara, kuhu ma pärast lapsepuhkust 
tagasi siiski ei pöördunud, vaid asusin tööle 
linnavalitsusse. Linnavalitsusest vallavalitsusse, 
ametiks spordinõunik. 

Kahjuks selgus, et see pole päris minu amet, 
ja lõpetasin töö Saaremaa vallavalitsuses. Pärast 
mõningast pausi, mis osutus väga tegusaks ajaks 
muudes valdkondades, sh õppimises, asusin tööle 
erasektoris. 

Töö ÖselBirch kasemahlatootjate juures on 
olnud äärmiselt värvikirev – sain teada, mis on 
start up ehk mida tähendavad alustava ettevõtte 
võlud ja valud, mis asi on kaugtöö ja seda eri 
riikide vahel jne. See oli tõeliselt rikastav ja maa-
ilmapilti avardav aeg.

Ent nüüd olen suundumas tagasi vallavalitsus-
se. Arendusosakonna peaspetsialistiks kandidee-
risin just seepärast, et näen selles võimalust taas 
kaasa rääkida valla arengutes. 

Ehk on mul võimalus ka mõni asi paremaks 
muuta, seda näiteks rohelisema mõtteviisi, tervis-
liku ja lastesõbraliku elukeskkonna vm sarnases 
valdkonnas.“ 

Aprillis valla 
elanike arv kasvas
Aprillis registreeriti vallas 33 sündi ja 41 surma, 
loomulik iive on -8. Valda asus elama 135 inimest, 
lahkus 28, rändesaldo on +107. 

Valla elanikkond suurenes aprillis 99 inimese 
võrra, seejuures maapiirkondadest kõige rohkem 
uusi elanikke tuli Pöide (13), Pihtla (13), Kaarma 
(12) ja Mustjala (11) piirkonda. Kuressaare linn 
täienes 34 uue elaniku võrra. 

1. mai seisuga on valla elanike arv 31 500.
Avo Levisto, 

rahvastikutoimingute peaspetsialist

Entsüklopeedia järgi on Tõnija küla esmakordselt mainitud 1453. aastal 
Toneyegelli nime all. Tõnija piirkonnas asub mitmeid muinsuskaitse all olevad 
arheoloogiamälestisi. Arheoloogide eestvedamisel on siinkandis aastaid 
väljakaevamisi organiseeritud. 1995–2000 kaevati Tuulingumäel, kus on 
eelrooma rauaaegne (500 eKr–50 pKr) väikeste tarandikega kalme. 2003. 
aasta suvel kaevati Lepna katkuaugust välja Eesti rikkalikem hõbeehete 
leid 5.–6. sajandist. Kalmeid on külastanud ka presidendid Meri ja Rüütel.

30. aprillil toimus Kuressaare haigla 
toetuseks heategevuslik rattasõit 
ümber Saaremaa, mis kestis 10 tun-
di ja 15 minutit. Ratturid Mihkel 
Räim ja Steven Kalf jäid sooritusega 
rahule. Pangaülekannetega koguti 
haiglale ligi 11 000 eurot, annetus-
liinidele tehtud kõnede kogusum-
ma selgub maikuu jooksul.

Sõidu jooksul läbisid ratturid 
järgmised vahefinišid: Sandla, 
Tornimäe, Orissaare, Leisi, Võhma, 
Mustjala, Kaugatoma, Sääre, Salme.

„Sõit oli väga vinge ja emotsio-

naalne. Eriti lahedaks tegi asja, et 
inimesed olid raja ääres korralike 
vahedega kaasa elamas ning lehvi-
tasid meile sinim ustvalgete lippu-
dega,“ rääkis Mihkel Räim. 

Kuressaare haigla ravijuht 
Edward Laane, kes läbis ka ise 
rattal heategevusliku sõidu alguse 
ja lõpu, tõdes, et see oli haiglale 
ajalooline päev. „Viimased kaks 
aastat on haigla püüdnud luua en-
dale fondi, mille abil arendada tee-
nuseid, mida ei rahasta haigekassa, 
pakkuda personalile rahvusvahe-

liste tippspetsialistide koolitusi ja 
leida võimalusi töötajate koolita-
miseks välismaistes tipphaiglates,“ 
rääkis Laane. „Mihkel Räim ja 
Steven Kalf tõestasid oma ettevõt-
misega, et nii toetus haiglale kui ka 
tervislike eluviiside edendamine 
on saavutatav.“ 

Ratturid tänavad toetajaid: Saa-
remaa Delifood, Saarema a Liha-
tööstus, Saaremaa Piimatööstus, 
Saare Kütus, S-Link, Saaremaakera, 
Kuressaare Vanalinna kohvik, 
Karja Pagar, Ohessaare Tuulik, 

Estonic Soda, Wösel Vinegar, Visit 
Saaremaa, Saarte Hääl, Saaremaa 
vald, ProKaamera, Veloplus, Farmi, 
Balti Veski, Spordipartner, Pihtla 
Õlleköök, Priit Teniste, Taivo 
Lomp, Saaremaasport.ee.

Eraldi soovivad ratturid tänada: 
Saaremaa spordireporter Alver 
Kivi, Andres Lauku, Saaremaa val-
lavalitsuse arendusnõunikku Anu 
Varest, ERR-i Saaremaa korres-
pondenti Margus Mulda ja Saarte 
Hääle ajakirjanikku Raul Vinnit.

Saaremaa Teataja

Heategevuslik rattasõit õnnestus

Meenutusi üritusest KÜLLA KÜLLA. FOTO: erakogu
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Leena Mölderi 
LINNUPIIMAKOOK
Biskviit:
4 muna
150 g suhkrut
100 g jahu
50 g kartulitärklist
1 tl küpsetuspulbrit

Vahusta munavalged pehmeks 
vahuks, lisa suhkur ja vahusta 
tugevaks vahuks. Lisa munakolla-
sed, vahusta kuni vaht on ilus, lisa 
kuivained ja sega ilusti läbi. Vala 
taigen vormi ja küpseta 180 kraadi 
juures 25–30 min. Jahuta ja lõika 
tordipõhi kaheks, jäta alumine 
pool vormi põhja. Valmista su� ee.

Su� ee:
10 muna
150 g + 150 g suhkrut
200 g võid
200 ml piima
30 g želatiini + 150 ml vett
1 spl nisujahu

Pane želatiin veega paisuma. 
Sega munakollased 150 g suhk-
ruga, lisa jahu, sega läbi, lisa piim, 
sega. Kuumuta segu vesivannil 

pidevalt vispeldades, kuni segu 
pakseneb. Jahuta veidi külmas 
vees. 

Vispelda sisse toasoe või. Vahus-
ta munavalge pehmeks vahuks, 
lisa suhkur ja vahusta kuni vaht 
on tugev.

Sulata želatiin ja vispelda mu-
nakollase segu hulka, lisa ette-
vaatlikult ja jaokaupa munavalge. 
Saadud vaht vala tordipõhjale, 
pane peale teine tordipõhjapool ja 
pane külmkappi tarretuma.

Võid koogi eelmisel päeval 
valmis teha, siis jääb teisel päeval 
ainult kaunistada.

Kate:
10 spl suhkrut
4 spl kakaod
8 spl vett
60 g võid

Sega potis kõik ained, aja keema 
ja keeda 3–5 min, kuni segu on 
kergelt veniv ja sinakalt läikiv.

Vala kate tordile ja kaunista 
meelepäraselt. Mina kasutasin 
maasikaid, vaarikaid, mustikaid, 
pistaatsiapähkleid. Mõnusat mäs-
samist ja hääd nautimist!

Tähistame linna sünnipäeva 
omavalmistatud maiustusega

Pakendikonteinerid tõstetakse ümber
11.–17. mail toimub Saaremaa vallas pakendikonteinerite 
ümbertõstmine. Seetõttu võib juhtuda, et ajutiselt harjumus-
pärases asukohas pakendikonteinerit pole. Palume võimalusel 
oma pakendijäätmed viia konteinerisse sellele eelneval või 
järgneval nädalal. 

Pakendikonteinerite ümbertõstmise eesmärk on jagada valla 
territoorium kolme pakendiorganisatsiooni vahel nii, et paken-
dikonteinereid tühjendavad autod ei peaks sõitma risti-rästi üle 
Saaremaa, vaid igaühel oleks oma teenindatav territoorium. Pa-
kendikonteinerite ületäitumisest palume teavitada teenuskeskuse 
juhti või vallavalitsuse jäätmete peaspetsialisti.

Katrin Koppel, jäätmete peaspetsialist

Koerte ja kasside marutaudivastane 
vaktsineerimine ja kiibistamine 
toimub laupäeval, 9. mail: kl 10 Loona kanala teeristis, kl 10.15 
Käku külas, kl 10.40 Posti vahtra juures, kl 10.50 Loona bussi-
peatuses, kl 11.20 Piila külas, kl 11.40 Kaubi külas, kl 12 Tõrise 
külas, kl 12.20 Eikla kaupluse juures, kl 12.45 Koidula külas, kl 
13.15 Eikla kortermajade juures. 
Marutaudivastane vaktsineerimine on TASUTA, transpordi eest 
maksta kaks eurot. Mikrokiibi paigaldamine+kiip maksab 14 
eurot. 
Võimalus vaktsineerida koeri kompleksvaktsiiniga (19 eurot) 
ja kasse kompleksvaktsiiniga (18 eurot). Koduvisiidi soovijail 
helistada eelnevalt (visiiditasu 18 eurot + transport).
Müügil erinevaid parasiitidevastaseid ravimeid lemmikloomadele.
Info tel 5621 7760 volitatud vet.arst Gaili Tiitma.

Koerte ja kasside marutaudivastane vaktsineerimine 
Upa ja Nasva piirkonnas toimub laupäeval, 23. mail:
Upa piirkonnas 
Kl 9 Upal postkastide juures, kl 9.20 Laadjala bussipeatuses, kl 9.35 Meedla 
bussipeatuses, kl 9.45 Meedla külas, kl 10 Kiratsi bussipeatuses, kl 10.20 
Uduvere külas bussipeatuses, kl 10.30 Uduvere külas, kl 10.40 Maleva 
klubi juures, kl 10.55 Asuküla külas, kl 11.20 Dolomiidi majade juures, kl 
11.40 Laoküla külas. 

Nasva piirkonnas
Kl 13 Laidu bussipeatuses, kl 13.15 Nasva kaupluse juures, kl 13.35 
Mändjala bussipeatuses, kl 13.45 Keskranna bussipeatuses.  

Marutaudivastane vaktsineerimine on tasuta, transpordi eest tasuda 
kaks eurot.  

Mikrokiibi paigaldamine+kiip maksab 14 eurot. Võimalus vaktsineerida 
koeri kompleksvaktsiiniga (19 eurot) ja kasse kompleksvaktsiiniga (18 
eurot. Koduvisiidi soovijail eelnevalt helistada (visiiditasu 18 eurot +  
transport).

Müügil erinevaid parasiitidevastaseid ravimeid lemmikloomadele.

Info tel 5621 7760, volitatud vet.arst Gaili Tiitma.

Projekteerimistingimuste 
andmine avatud menetlusena
Saaremaa Vallavalitsus teatab, et 4. maist kuni 14. maini on avalikul 
väljapanekul Kudjape alevikus Oolu detailplaneeringu alal asuva 
Kannikese tn 14 kinnistule detailplaneeringuga kavandatud hoone 
arhitektuurilisi ja kujunduslikke tingimusi täpsustavate projektee-
rimistingimuste eelnõu, millega võimaldatakse Kannikese tn 14 
kinnistule planeeritud elamule kavandada kelpkatus detailplanee-
ringujärgse viilkatuse asemel. 

Eelnõuga on võimalik tutvuda Saaremaa Vallavalitsuse ko-
dulehel ja küsida eelnõu materjale tutvumiseks piirkonna 
arhitektilt Inge-Ly Ansipilt, tel 452 5041, inge-ly.ansip@
saaremaavald.ee. 

Ettepanekud ja vastuväited esitada kirjalikult Saaremaa Vallava-
litsusele paberkandjal aadressil Tallinna 10, Kuressaare 93819 või 
e-posti aadressil vald@saaremaavald.ee.ÜLESKUTSE 

Kinkigem vabatahtlikele 
omavalmistatud käterätikud!
Saaremaa käsitööselts KadakMari, Saarte Hääl, Saaremaa vallava-
litsus ja Saarte koostöökogu kutsuvad kõiki saarlasi ja muhulasi üles 
kinkima meile appi tulnud vabatahtlikele pühendusega käterätikud.
Eesti rahvakunsti ja käsitöö liit on kutsunud üles tegema sel ke-
vadel käterätikuid virtuaalnäituse jaoks. Saarlased võiksid samuti 
rätikuid valmistada, kuid kutsume üles kinkima neid kõigile meedi-
kutele, hooldustöötajatele, kaitseliitlastele jt, kes on eriolukorraga 
seoses Saaremaale vabatahtlikult appi tulnud.
Osalemiseks õmble või koo telgedel käte kuivatamiseks sobivas 
mõõdus puuvillane või linane (mitte frotee-) rätik. Kaunista see 
tikandi, pilutikandi, heegeldatud või kootud pitsidega. Ainuke 
tingimus – teksti ära kasuta.
Valmista nii palju rätikuid, kui soovid. Peaasi, et paned neisse 
parimad mõtted ja näputööoskused!
Pärast eriolukorra lõppu teatame, kuhu rätikud tuua. Masintikime neile 
peale pühenduse „Aitäh, abikäed!“ ja korraldame nende üleandmise.
Lisainfo: Mareli Rannap, tel 522 8817, marelirannap@gmail.com.

Oluline on trepikodade koristus
Terviseamet soovitab eriolukorra ajal kortermajades uksekäepi-
demeid, trepikäepidemeid, liftinuppe jmt desinfitseerida vähemalt 
korda päevas. Viirused hävitab selline desinfitseerimisvahend, mille 
etanoolisisaldus on üle 70%.
Trepikodasid tuleks koristada puhta vee ja niiskust imava lapiga, 
sest tolmu pühkimine kuiva harjaga viirust ei hävita. 

Koristamisel kasutada ühekordseid kindaid ning kergesti puhas-
tatavaid tööriideid ja jalanõusid, et kaitsta ennast kasutatavate 
kemikaalide ja pindadel oleva saastuse eest.
Kui vähegi võimalik, võiksid korteriühistud paigaldada sissekäikude 
ja liftide juurde vahendid käte desinfitseerimiseks. Kindlasti ei tohi 
aga unustada pärast koju saabumist käsi hoolikalt pesta. Rohkem 
soovitusi leiate www.terviseamet.ee.
Erinevaid puhastus-, desinfitseerivaid ja kaitsevahendeid pakub ka 
Saare Vesta OÜ Tolli tn 25, Kuressaare, tel 453 9720.

Marita ja Madis Kallase 
RABARBERIKOOK
MANDLIKATTEGA

3 muna
3 dl suhkrut
3 dl jahu
1 tl küpsetuspulbrit
1 sidruni pressitud mahl
100 g võid
400 g rabarberit
riivsaia

Kate:
150 g mandlilaaste
1,5 dl suhkrut
150 g võid
1,5 dl 35% koort
1 sl heledat siirupit
1 tl kaneeli

Võta 24 cm läbimõõduga 
vorm ning puista üle riivsaia-
ga. Vahusta munad ja suhkur 

kohevaks. Sega omavahel 
jahu ja küpsetuspulber ning 
sõelu munavahu hulka. 

Sulata või ja sega sidruni-
mahlaga. Vala segu tainasse 
ning sega ühtlaseks. Kõige lõ-
puks puista hulka tükeldatud 
rabarber. Kalla tainas vormi 
ja küpseta 180-kraadises ah-
jus umber 20 minutit, kuni 
pealt on kuldne.

Katte jaoks sega kastrulis 
mandlilaastud, suhkur, või, 
koor (vahustamata), siirup 
ja kaneel. Kuumata kee-
miseni ning jätka keetmist 
keskmisel kuumusel pidevalt 
segades umbes 10 min, kuni 
segu on kuldse värvusega ja 
paksenenud. Võta koogipõhi 
ahjust välja, vala segu põhjale 
ja küpseta 200 kraadi juures 
veel 15 minutit (või kauem, 
sõltub ahjust).

Mari-Liis Raua 
SÜNNIPÄEVAKOOK 
Põhi:
10 datlit
1 dl mandleid
1 dl kookoshelbeid
¾ dl toortatart
suts soola
tilk vett

Purusta kõik koostisosad koos 
köögikombainis, kuni tekib vei-
di kleepuv purujas mass. Kasta 
käed märjaks ning suru segu 
ühtlase kihina küpsetuspabe-
riga kaetud koogivormi põhja.

Vanillikreem: 
4 dl leotatud India pähkleid

1,5 dl sulatatud külmpressi 
kookosõli
¾ dl agaavisiirupit
2 dl vett
½ tl ehtsat vanilli
näpuotsaga soola

Pane kõik koostisained koos 
võimsasse kannmikserisse ja 
surista umbes minut, kuni 
tekib ühtlane siidine kreem. 
Vala kreem põhjale ja aseta sü-
gavkülma umbes 40 minutiks 
hanguma.

Marjakreem: 
3,5 dl leotatud India pähkleid
1,5 dl vaarikaid
1,5 dl musti sõstraid

2 dl sulatatud külmpressi koo-
kosõli
1 dl agaavisiirupit
½ värsket sidrunimahla
1 dl vett
näpuotsaga soola

Pane kõik koostisosad kann-
mikserisse ja surista jälle umbes 
minut, kuni saad ühtlase siidise 
kreemi. Vala kreem koogivor-
mi tahenenud vanillikihile, 
raputa kook pealt siledaks ja 
aseta uuesti sügavkülma. Lase 
sel seal paar tundi seista kuni 
täieliku külmumiseni. Enne 
söömist võta kook terveks ööks 
tavakülmkappi sulama. Serveeri 
alati külmkapikülmalt.

Muidugi mõista võid valmistada linna sünnipäevaks 
tordi või koogi ka oma retsepti järgi!

PALJU ÕNNE KURESSAARELE JA HEAD ISU! 
Loe linna sünnipäevast ka lk 1. 



TRÜKIARV:
15 500

VÄLJAANDJA:
Saaremaa Vallavalitsus

TEOSTAJA:
Meie Maa

TRÜKKIJA:
Printall

KUJUNDAJAD:
Kati Sokko, Erik Tüür

TOIMETAJA: Merike Pitk  
Tel 452 5022, 52 16 653; merike.pitk@saaremaavald.ee
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